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گزارش روز

جنگ زرگری
جدال لفظی بایدن و نتانیاهو بر سر جنگ غزه و 
ارسال تسلیحات به اسرائیل چقدر جدی است؟

»در غزه غیرنظامیانی در نتیجه این بمب ها و شیوه های دیگری 
که مناطق مسکونی هدف قرار گرفتند به قتل رسیدند«. این 
عبارت بخشــی از مصاحبه اخیر جو بایدن، رئیس جمهوری 
آمریکا با شــبکه خبری سی.ان.ان اســت که اخیراً منتشر 
شده و موجب بروز واکنش های بسیاری در فضای رسانه ای 
و حتی سیاســی در داخــل و خارج از ایالات متحده شــده 
اســت. رئیس جمهوری آمریکا در این مصاحبه در پاسخ به 
این سوال که »آیا بمب های ساخت این کشور که به اسرائیل 
ارسال شــدند، غیرنظامیان را در آنجا به قتل رسانده یا خیر 
در اشــاره ضمنی به بمب های ۲۰۰۰ پوندی که بایدن به دلیل 
اســتفاده ارتش اسرائیل از آنها در کشتار غیرنظامیان، ارسال 
آنها را موقتاً متوقف کرده به  نوعی مســئولیت این موضوع را 
پذیرفته که تسلیحات ســاخت ایالات متحده در غزه هزاران 
کشــته و زخمی بر جای گذاشته است. سی.ان.ان همچنین 
در این خصوص اعلام می کند که تاکید بایدن بر منوط کردن 
ارسال سلاح های آمریکایی به اقدامات اسرائیل به منزله نقطه 
عطفی در جنگ مستمر غزه است و تایید استفاده از بمب های 
آمریکایی در کشــتار غیرنظامیان در غزه نیز به منزله اعتراف 
آشکار به نقش آمریکا در این جنگ است. سی.ان.ان در این 
خصوص اعلام کرده که بایدن تحت فشارهای »غیرعادی« 
ازجمله از ســوی اعضای حزبش برای متوقف کردن ارسال 
تسلیحات در بحبوحه بحران انسانی غزه قرار دارد و او تا این 
لحظه در مقابل این درخواست ها و فراخوان ها مقاومت کرده 
و به  شدت اقدامات اسرائیل علیه حماس را تایید کرده با این 
وجود به نظر می رسد، حمله به شهر رفح واقع در جنوب نوار 
غزه که بیش از یک میلیون غیرنظامی فلسطینی در آنجا پناه 
گرفته اند، محاسبات رئیس جمهور آمریکا را تغییر داده است؛ 
چراکه آمریکا در واقع ارسال تسلیحاتی چون مهمات سنگین 
را به دلیل اختلاف نظرها با تل آویو درخصوص حمله به شهر 
رفح موقتاً متوقف کرده اســت؛ حتی بایدن در این مصاحبه 
تاکید کرده: در صورتی که نتانیاهو دســتور حمله گسترده به 
شــهر رفح را صادر کند، آمریکا ارســال برخی محموله های 
تســلیحاتی خود به اســرائیل را متوقف خواهد کرد. در این 
راستا، بایدن مدعی شده که سربازان ارتش اسرائیل به مناطق 
مســکونی هجوم نبرده اند و آنچه انجام دادند در مرزها بوده و 
موجب بروز مشــکلاتی در رابطه با مصر شــده است. اشاره 
رئیس جمهــوری آمریکا در این خصوص به اســتقرار ارتش 
اسرائیل و ســتون زرهی آن در گذرگاه رفح است که سه شنبه 
هفته گذشــته این اتفاق رقم خورد و کمی بعد هم اعلام شد 
که مدیریت این گذرگاه قرار اســت به یک شرکت خصوصی 

آمریکایی سپرده شود.
بــه موازات این اظهارات، بایــدن در جای دیگری از این 
مصاحبه صراحتاً دو نکته را بازگو می کند که ذهن تحلیلگران 
را به خود مشغول کرده است. نکته اول این است که او مدعی 
شــده اســرائیل هنوز در رفح از خط قرمز که همان ورود به 
مناطــق پر از جمعیت بــوده، عبور نکرده اســت. نکته دوم 
هم تهدید ضمنی مقامات اســرائیل توســط رئیس جمهوری 
آمریــکا بود. او خطــاب به نتانیاهو و ســایر مقامات کابینه 
اســرائیل تاکید کرد که اگر آنها بــه مناطق پرجمعیت حمله 
کنند، حمایت واشنگتن محدود خواهد بود. بایدن با مقایسه 
خطرات ورود به غزه از سوی ارتش اسرائیل با تجربه آمریکا 
در افغانســتان و عراق گفت که به نخست وزیر اسرائیل اعلام 
کردم دچار همان خطایی نشود که ما مرتکب شدیم چراکه ما 
می خواســتیم بن لادن را بازداشت کنیم و من به او گفتم که به 
تو در بازداشت یحیی الســنوار، رهبر حماس در غزه کمک 

خواهیم کرد. 
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هدا احمدی
گروه  سیاسی

هم  بــه جــان  اصولگرایــان 
افتاده اند و پرده فساد یکدیگر 
را چنــد روز یــک بــار بالا 
می زنند تا مردم از عمق فسادی که برخی از آنها آلوده به آن شده اند، 
گاه شوند. این نتیجه اولیه حاکمیت یکدست است و ما اکنون درک  آ
می کنیم که چرا مدار کشور بر توسعه نمی چرخد. چرا فساد روز به روز 
بیشتر می شود و چرا اتفاقاتی مانند چای دبش رخ می دهد. کشور 
در فساد می ســوزد. در آســتانه مرحله دوم انتخابات مجلس 
ناگهان افشا می شود آن خبرنگاری که از فساد سخن می گفت 
و به فسادستیز مشــهور بود، چه فاکتورهایی که به نامش زده 
شده و آن چهره ای که لیســت انتخاباتی اش، لیست اول تهران 
شد، چه پول هایی درشــتی که به حساب موسسه اش رفته است. 
اما این دعوا و نزاع، یک دعوای نیابتی است. اگر دقت کنیم در 

پس این دعوا، دو چهره و مقام سیاسی را می بینیم که پنهان 
شده و نیروهای نیابتی آنها در عرصه سیاست به جان 

هم افتاده اند. اگر علیرضا زاکانی در آستانه مرحله 
اول انتخابات مجلس توانســت نفس لیســت 
منسوب به قالیباف را بگیرد و اکثریت افراد آن 
لیست را از وارد شدن به مجلس باز دارد،  امروز 
نیروهای نیابتی قالیباف چه در شــورای شهر تهران، 

چه در مجلس به جان نیروهای نزدیک به زاکانی و مخالفان 
قالیباف افتاده اند. در شــورای شــهر از قراردادهــای پنهان زاکانی 
یافتی های خبرنگار ضدفســاد  پرده برداری می شــود، در توئیتر از در
رونمایی می شود و نیروی نزدیک به قالیباف مدعی فساد علی اکبر 
رائفی پور و موسســه مصاف می شود. این یک دعوای نیابتی است 
و به نظر می رســد از حالا تا انتخابات هیات رئیسه مجلس نیز ادامه 
خواهد یافت. چراکه قالیباف می خواهد همچنان رئیس مجلس بماند 
یاســت مجلس بیندازند.  و مخالفانش می خواهند، او را از صندلی ر
پس دعوای آنها تازه آغاز شــده اســت. شــعله های این ماجرا به دو 
روز قبل از دور دوم انتخابــات مجلس برمی گردد. زمانی که جلیل 
محبی، دبیر سابق ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر در کانال 
تلگرامی اش درباره موسســه رائفی پور، بنیان گذار جبهه صبح ایران 
افشــاگری کرد و نوشــت: »هر چه اصرار کردم آقای رائفی پور نیامد 
یر سوالات من بود. بیش از 100 میلیارد تومان  مناظره کند. اسناد ز
در دکان مصاف پول جابه جا شده. شما خودتان با او  مناظره کنید«. 
بــا فاصله کمی رائفی پور نیز با انتشــار ویدئویی در دفاع از خودش 
گفــت: »از آنجایی که ما خودمان مدعی شــفافیت هســتیم، قبلًاً 
راجع به مســائل مالی موسسه کلیات را شفاف کرده ام اما یکسری 
از حســاب های مالی افراد مرتبط با موسسه، به خصوص افرادی که 
ارتباط مستقیمی با موسسه نداشــتند، بلکه ارتباطشان به واسطه 

فردی مرتبط بود را هم منتشر کردند«.
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فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

نیروهای سیاسی قالیباف و زاکانی به نیابت از آنها علیه یکدیگر افشاگری و از فسادهای هم پرده برداری می کنند
سازندگی به این موضوع پرداخته و پیش بینی می کند تا انتخابات هیات رئیسه مجلس 

این افشاگری ها و رونمایی از فسادها علیه یکدیگر ادامه داشته باشد

در اجاره دولت

نکنید استناد  همتی  مطالب  به 
پاسخ بانک مرکزی به گزارش سازندگی

طرح: جمال رحمتی
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یادداشت روز

اتفاق یا برنامه سازمانی؟ 
آیا زنان باز هم از حضور در ورزشگاه  

محروم خواهند شد؟

بعد از ســال ها بالاخره مدتی اســت که زنان می توانند 

برای تماشــای مسابقه فوتبال در بخشی از ورزشگاه ها 

حضور پیدا کنند. پذیرش حضور زنان، این البته ناشــی 

از مقــررات و فشــارهای فیفا بود، درحالــی که بارها 

زنان بدون هر گونه عیب و ایرادی به  عنوان تماشــاچی 

در ورزشــگاه می نشستند و هیچ مشــکلی نبود، در دو 

هفته اخیر اتفاقات عجیبی علیه زنان در ورزشــگاه ها 

رخ داده که بســیار موجب تردید است. در اراک و تبریز 

اعلاًم کردند به دلیل فقدان زیرساخت ها فعلًاً زنان را راه 

نمی دهند. در یک مورد دیگر هواداران سپاهان اصفهان 

به  عنوان یک تیم بزرگ و مهم شهرستانی در ورزشگاه 

شعاری بسیار رکیک علیه همسر مربی آن تیم دادند.

در آخریــن مورد هــواداران ســپاهان در بــازی با 

پرسپولیس تهران در روز جمعه ۱۲ اردیبهشت شعارهای 

رکیک و بسیار توهین آمیز علیه زنان هوادار پرسپولیس 

سر دادند. زشتی شعارها به حدی بود که گویا ماموران 

انتظامی جایگاه زنان را عوض کردند و مدیران باشــگاه 

پرسپولیس هم شکایتی علیه سپاهان مطرح کرده اند. چه 

 بسا این فحاشی ها بهانه سازی باشند.

 همه این رفتارها در دو هفته اخیر رخ داده اســت. 

یعنی دقیقاً همزمان با افزایش فشــارهای غیرقانونی به 

زنان به بهانه حجاب. این همزمانی شاید اتفاقی باشد.

از اســتادیوم امام خمینی شــهر اراک شــروع شد. 

ورود یک جیمی جامپ زن به زمین و برخورد ماموران 

یگان ویژه با او ســپس یک تماس فیزیکی کوچک با 

دروازه بان اســتقلاًل تبدیل به چنان بحرانی شد که هم 

محرومیت برای سیدحســین حسینی به دنبال داشت، 

هم  پایش را به دادســرا کشــاند. از آن طرف چهره های 

سیاســی- امنیتی اســتان اراک وســط آمدند و همراه 

یک پیاده نظام در فضای مجــازی، کلیت ورود زنان به 

استادیوم را زیر سوال بردند. نتیجه چه شد؟ با نامه رئیس 

سازمان لیگ ورود زنان به استادیوم امام خمینی اراک تا 

اطلاًع ثانوی ممنوع شد تا وقتی که زیرساخت ها فراهم 
شود!

ســپس نوبت به اســتادیوم یادگار امام تبریز رسید. 

خوشحالی و هیجان دختران تبریزی که برای نخستین 

بار می خواستند یک بازی فوتبال را در ورزشگاه ببینند و 

انتشــار این شادی در فضای مجازی و تصاویری از این 

دختران روی سکوهای ورزشگاه، تندروها و دلواپسان 

را بر آن داشــت که دوباره فریاد وااسفا سر بدهند و در  

فضای مجازی و حقیقی مســئولان سیاســی- امنیتی 

اســتان و شهر تبریز را تحت فشــار قرار بدهند که چرا 

دختران به اســتادیوم آمده اند! لشکر مجازیون هم پای 

کار بودنــد و با اغراق در اصل ماجــرا به نتیجه دلخواه 

رســیدند. نتیجه مثل بار قبل بود؛ رئیس سازمان لیگ 

در نامه ای به هیات فوتبال اســتان آذربایجان شــرقی 

اعلاًم کرد فعلًاً ورود زنان به اســتادیوم تا درست شدن 

زیرســاخت ها ممنوع شــود! در نهایت هم که ماجرا تا 
ورزشگاه آزادی هم رسید.

ولی اگر ایــن را در نظر بگیریم که ماه هاســت زنان 

بدون هر مشــکلی در ورزشــگاه حاضر می شــوند و 

کمترین مشکلی نبوده  است و مردان نیز هیچ مزاحمتی 

نداشته اند، تراکم ناگهانی این حوادث همزمان با تشدید 

فعالیت گشــت ارشــاد)طرح نور( این فرضیــه را قویاً 

مطرح می کند که همان جریان های مخالف حقوق زنان 

به شکل ســازمان یافته و برنامه ریزی شده، می خواهند 

با آلوده کردن فضای ورزشــگاه زمینه را برای جلوگیری 

مجدد از ورود زنان به ورزشگاه ها را فراهم کنند و دامنه 

نقض حقوق زنان را توسعه دهند.

سعید خوش بین
خبرنگار  سازندگی

محرومیت دوباره زنان؟
درباره منع ورود زنان به ورزشگاه ها

4
خراسانفرهنگ خنیاگر  آخرین 

عیسی قلی پور درگذشت

3
جنگ یا صلح؟افق

مذاکرات آتش بس همچنان ادامه دارد

2
توئیتریسیاست جدال 

نزاع کلامی آذری جهرمی و مالک شریعتی

عبدالناصر همتی، رئیس کل پیشین بانک مرکزی می گوید: 

دولت رئیسی در سه سال گذشته رکورد چاپ پول را شکسته است، اما دولت این اتهام را رد می کند

سازندگی بررسی می کند: چاپ بی رویه پول چگونه در فقیر شدن مردم موثر است؟

کامبیز نوروزی
حقوقدان

هوخشتره یکی از چهار پادشــاه ماد بود که در سال 

۶۲۵ پیش از میلاًد به ســلطنت رســید و به عقیده 

عبدالناصر همتی از زمانی که او بر تخت پادشــاهی 

نشست تا شهریور سال ۱400 که سیدابراهیم رئیسی به 

ریاست جمهوری رسید ۵۱9 هزار میلیارد تومان پول 

چاپ شده اما در دو سال ونیم گذشته که سکان اداره 

کشور در دســت آقای رئیسی بوده ۶00 هزار میلیارد 

تومان پول چاپ شده است. اقتصاددانان سال های 

طولانی اســت تلاًش می کنند، جامعه را متوجه 

کنند که چاپ اسکناس و خلق تورم توسط بانک 

مرکزی مانند برداشتن پول از جیب مردم است. این 

خاصیت همه دولت هاست که در گفتار تاکید می کنند 

که پولی چاپ نمی کنند اما آمارشان صادقانه نیست و 

موتورخانه خلق پول لحظه ای از کار نمی ایستد. 
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رائفی پور با تاکید بر اینکه هرچند وظیفه او به عنوان بنیان گذار یک 
موسســه خصوصی توضیح دادن در این باره نیســت! اما گفت که باز 
هم وظیفه اش می داند تا توضیــح دهد تا مخاطبانش اوج بی اخلاقی 
کسانی که اسناد مالی را برملا کرده اند ببینند. رائفی پور که مدام تلاش 
داشــت با پوزخند و خنــده توضیحاتش را در این ویدئــو ارائه دهد، 
مدعی شد که چطور برخی افراد در کشور می توانند انقدر گستاخانه به 
حساب های شخصی مردم دسترسی پیدا کنند. به گفته او بانک های 
مرتبط، به خصوص مرکزی باید پاســخگو باشــند، زیــرا احتمالًا یا 
کارمندی داشــتند یا دســتگاه امنیتی به آنها که سند را منتشر کردند 
کمک کرده اســت. رائفی پور به هر حال  این اســناد را تایید نکرد و 

توضیحاتی اقتصادی داد.
چند روز قبل از این افشاگری نیز عبدالرضا داوری، 
مشــاور پیشــین احمدی نژاد به وحید اشــتری، فعال 
سیاســی اصولگرا انتقــاد تندی کرد و مدعی شــد که 
»شرکت کیان الماس الموت« از آبان ۱۴۰۱ تا فروردین 
۱۴۰۲، مبلغ ۷۲۹ میلیون تومان به حساب فرزند ۳ ساله 
وحید اشتری، فعال رسانه ای، با دلایل نامشخص واریز 
کرده اســت. وحید اشــتری که عبدالرضا داوری به او 
می تازاند، همان کسی است که ماجرای سیسمونی گیت 
را راه انداخت و سفرخانواده قالیباف به ترکیه برای خرید 
سیسمونی را افشا کرد. اشتری همچنین درباره حضور 
پســر قالیباف در کانادا هم افشــاگری کــرده بود که با 
بازتاب گسترده ای در فضای مجازی همراه شد. اشتری 

که گویا نماینده مخالفان قالیباف اســت اما خــودش را عدالت خواه 
معرفی می کند، بارها علیه او سخن گفته بود و رئیس  مجلس یازدهم را 
فردی توصیف می کرد که حیات سیاسی اش تمام شده است. اشتری 
گفته بود: »ادامه حیات سیاسی قالیباف با وجود پرونده های فساد، به 
دلیل ارتباط با حسین طائب بوده. او گفت: ۲۵ سال پول سپاه و تبلیغ 
رسانه ها خرج قالیباف شده که در همه سمت ها فساد داشته است«. 
هرچند قالیباف تا مدت ها در برابر این ســخنان سکوت می کند، ولی 
در تیرماه ۱۴۰۱ در صحبت هایی که گویا پاسخ به چنین افشاگری هایی 
بود گفت: »بنا نیســت ما تنبلی کنیم، دهانمان را باز کنیم، هر حرف 
نپخته ای را به زبان بیاوریم و اسم خودمان را بگذاریم انقلابی«. البته 
اشتری ساکت نماند و درباره حضور پسر قالیباف در آلمان هم نوشت: 
»سوال اصلی این بود آقای الیاس قالیباف چه بیزینسی دارند که چند 
سال پیش موفق شــدند در آلمان ملک بخرند؟ پیش از خرید ملک 
چند مرتبه به آنجا ســفر داشته اند؟ حالا چرا آلمان را انتخاب کردند؟ 
در مــورد اینها خود رئیس مجلس که توضیــح نمی دهد. حواریون و 

مشاوران و اطرافیان چطور جایی چیزی نگفته  اند؟«

برخی این افشــاگری ها را حاصــل اتهاماتــی می دانند که زمان 
زیادی اســت، طیف مخالف رئیس  مجلــس یازدهم برای زمین زدن 
او شــروع کردند و حال دیگــر نوبت محمدباقر قالیباف اســت. از 
خشــم و اولتیماتوم رئیس مجلس یازدهم به دولت ســیزدهم تا زمین 
زدن جریان های مخالفش. قصه شــاید از ســر خشم قالیبافی باشد 
که ۴ سال چشمش را روی فســادها و ضعف های دولت سیزدهم و 
یارانش بســت. هرچند که اصولگرایان حامی دولت ابراهیم رئیسی و 
پایداری ها هر کاری برای زمین زدن او کردند. خشــم قالیباف دیگر 
کاملًا عیان شده است. از زمانی که طیف قالیبافی ها در شورای شهر 
آبستراکســیون کرده و صحن را هنگام سخنرانی شهردار تهران ترک 
کردند تا رسانه ای شدن خبر واردات اتوبوس برقی توسط زاکانی. البته 
شــروع این جنگ نیابتی بین شهردار تهران و رئیس قوه مقننه پیشینه 
دارد. زاکانی بعد از انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ که به  نفع ابراهیم 
رئیسی کنار کشید به لطف روی کار آمدن رئیسی توانست به شهرداری 
تهران برسد. او نمایندگی مجلس و ریاست مرکز پژوهش های مجلس 
را رها کرد و درحالی که پیشــنهاد وزارت از سوی دولت هم داشت، 

پایش را در یک کفش کرد که شــهردار تهران شــود و با همه موانعی 
که وجود داشــت ازجمله آنکه مدرک دانشگاهی اش، یعنی فیزیک 
هســته ای هیچ ارتباطی به حوزه شهری نداشــت اما با هر کیفیت او 
شــهردار تهران شــد. به گزارش انتخاب در آن مقطع گفته می شــد، 
قالیباف کــه رئیس مجلس بود، ســعی می کرد با اِعمــال نفوذهای 
غیرمســتقیمش، فضایی را ایجاد کند که زاکانی به شهرداری تهران 
نرســد. به طوری که زاکانی و نزدیکانش هم تیم قالیباف را تهدید به 
افشــاگری کرده بودند. کافی اســت تا ماجرای باز ماندن میکروفن 
مهدی چمران در جلســه تحلیف اعضای شــورای شهر ششم را به 
یاد بیارویــم. آنجایی که چمران به  عنوان رئیس شــورا و از نزدیکان 
قالیبــاف در گفت وگو با نرجس ســلیمانی از نارضایتی خود از وضع 

موجود در شورا و معرفی زودهنگام زاکانی سخن می گفت و اینکه باید 
بررسی های بیشتری شــود. چمران از فشارهای عجیب و سخت در 

ماجرای انتخاب زاکانی هم حرف می زد.
اختلافات آنها را در جریان انتخابات مجلس دوازدهم هم می شد 
دید. در این انتخابات، زاکانی سعی کرد خود را در کنار حدادعادل قرار 
داد تا از طریق او با شورای ائتلاف به ائتلاف برسد؛ شورای ائتلافی که 
همیشه از قالیباف حمایت می کرد. زاکانی به مدد حدادعادل توانست 
نیروهایی نزدیک به خود را به وارد لیست شورای ائتلاف کند. شورای 
ائتلاف که سعی می کرد، حمایت طیف های بیشتری از اصولگرایان را 
همراه خود کنــد علاوه بر زاکانی و جبهه ایثارگران، با جبهه پایداری 
هم ائتلاف رسید و لیستی مشــتکل از نیروهای نزدیک به قالیباف، 
زاکانی و محصولی- آقاتهرانی بیرون آمد. در جریان به دســت آمدن 
این لیست مالک شــریعتی، نیروی نزدیک به زاکانی در اعتراض به 
آنکه محسن دهنوی، نیروی نزدیک به قالیباف در لیست حضور دارد 
از ادامه همراهی با شورای ائتلاف انصراف داد و نوشت: »مدت هاست 
با ادله قطعی و رسانه ای نشده، یقین کردم و روز قبل از بستن فهرست 
تهران، اتمام حجت کرده بودم اگر آقای دهنوی در فهرســت باشــد، 
ماندنم فاقــد حجت و بی صداقتی با مردم اســت؛ لذا از فهرســت 
انصراف می دهم و صلاح نیست، انجام تکلیف را به موقف اعتبارنامه 
موکــول کنم«. دهنوی بعد از موضع گیــری این فرد نزدیک به زاکانی 
از لیســت کنار کشید اما در توئیتی به شریعتی اینچنین واکنش نشان 
داد: »رویکرد من همواره تاکید بر فعالیت جمعی برای انجام کارهای 
بزرگ و سوابقم نیز نشان دهنده پایبندی به اقتضائات کار گروهی بوده 
اســت. التزام به منافع انقلاب و پرهیز از قبیله گرایی افراد، در همین 
بزنگاه ها مشخص می شود. کمافی السابق، شورای ائتلاف نیروهای 

انقلاب را محور تصمیم گیری می دانم«.
اختلاف دو طیف زاکانــی و قالیباف در جریان انتخابات مجلس 
تا جایی پیش رفت که حتی گفته می شد، شهرداری تهران به صورت 
سازمان یافته بنرهای انتخاباتی قالیباف را جمع می کرد. این شائبه بعد 
از آن به وجود آمد که ویدئویی در فضای مجازی منتشر شد که نشان 
می داد شخصی با لباس مامورین خدمات شهری، بنرهای انتخاباتی 
قالیباف را از سطح پایتخت جمع آوری می کرد و درون یک خودروی 
پژو می گذاشت. برخی رسانه ها این اقدام را منتسب به شهرداری تهران 

کردند. اختلاف قالیباف و زاکانی به همین جا منتهی نشد و قالیباف 
اعلام کرد که نمی خواهد در لیســت انتخاباتی منتسب به زاکانی با نام 
»فهرســت جبهه متحد انقلاب اسلامی« حضور داشته باشد. در پی 
این موضوع تشــکیلات نزدیک زاکانی یــا همان جبهه متحد انقلاب 
اسلامی در بیانیه ای با عنوان »اصلاح فهرســت و حذف نام قالیباف 
به  رغم میل باطنی« نوشت: »با عنایت به درخواست نمایندگان آقای 
دکتر قالیباف مبنی بر اینکه ایشــان رضایت ندارد در فهرســت جبهه 
متحد انقلاب اسلامی باشــند؛ نام شان حذف شد. براساس رویکرد 
جبهه متحد انقلاب اسلامی که معرفی تمام ظرفیت های جبهه انقلاب 
اســت؛ امیدوار بودیم که با حضور محمدباقــر قالیباف، جریانی که 
درصدد انشــقاق و چنددســتگی جبهه انقلاب برآمده، نتواند به این 
مســاله دامن بزند. با این حال به رغــم آنکه تمایلی به 
حذف نام دکتر قالیباف از لیست نداشتیم، مجبور به این 
اقدام شــده ایم«. تا پیش از انتخابات اخیر نیز مجلس 
زاکانی و قالیباف ســعی می کردند که مناقشات شان با 
یکدیگر علنی نشــود اما گویا بعد از انتخابات مجلس 
یازدهم، رویارویی این دو کاملًا آشکار شده است و هر 
دو طیف ابایی ندارند از حمله به طرف دیگر؛ به طوری 
که می بینیم حالا نیروهای نزدیک به قالیباف در شورای 
شهر بنا ندارند در واپسین سال شورای ششم مثل سابق 
با زاکانی مــدارا کنند؛ به همین دلیل افشــاگری اخیر 
یاشار سلطانی بس بود تا آنها بهانه لازم برای ادامه بلکه 
گسترش دعوایی سیاســی با زاکانی را به دست آورند. 
حالا باید دید این کشمکش در همین حد باقی می ماند و آنها تا پایان 
دوره شــان زاکانی را تحمل می کنند یا ابعاد تــازه ای به خود می گیرد؛ 

ابعادی که شاید برای زاکانی هزینه ساز باشد.

به هر حال اختلاف بین اصولگرایان هرروز بیشــتر می شود و این 
بار گویا خالص سازی بین خودشان هم نفوذ کرده است. هرچند نباید 
فراموش کنیم که این رویارویی ها از مدت ها پیش به  خصوص از زمان 

ریاست محمدباقر قالیباف شروع شد. 
محمدباقر قالیباف سیاستمدار اصولگرای پرحاشیه ای که چهار 
سال اســت، سکان مجلس را در دســت دارد محبوب هیچ جریانی 
نیســت. پایداری ها  که از طرفداران سرســخت رئیســی و مردانش 
هســتند، در این چهار ســال از هیچ کاری برای بدنام کردن او دریغ 
نکردنــد. البته دقیقه ۹۰ رئیس مجلس یازدهم به راحتی با پایداری ها 
بیعت کرد و پس از نبویان، دومین نفر لیست ائتلاف بود که به مجلس 

جدید راه یافت. 
قالیباف راه سختی را برای تصاحب دوباره قدرت پارلمان در پیش 
دارد. حال که پایداری ها توانستند نماینده بیشتری به مجلس بفرستند 
و در شــرایطی که رقیبان اصلی او ممکن است نبویان و ذوالنوری از 
چهره های شناخته شده پایداری باشند، قالیباف باید تلاش بیشتری 
کند. طرفداران رئیسی همواره ســعی دارند تا تنها جریان رقیب شان 
را از زمیــن بیرون کنند. از بی محلی به همایش انتخاباتی قالیباف در 
آبان سال گذشته تا به حاشــیه راندن مجلس توسط افرادی همچون 
الیاس نادران که از شناخته شــده ترین افــراد اصولگرایی و نزدیک به 
طیف رئیسی است. همچنین حمله مجلسی های اصولگرا به قالیباف 
و متهم کردن آن به دیکتاتوری که از آغاز ریاســت قالیباف بر صندلی 

مجلس شروع شد.
فرامــوش نکنیــم که حتی در آســتانه دومین اجلاســیه مجلس 
و انتخابات هیات رئیســه در بهــار ۱۴۰۰ و مهم تــر از آن، انتخابات 
ریاســت جمهوری، یکی از اعضای جبهه پایداری در مجلس مدعی 
دستکاری بودجه پس از تصویب از سوی قالیباف و نزدیکانش نیز شد 
و از آنجایی که جبهه پایداری و رئیس قوه مجریه چندان علاقه ای به 
دخالت های او ندارند بنابراین می توان حدس زد که محمدباقر قالیباف 

تنها مرد بازمانده از طیف خودش است و شانس باخت بالایی دارد.

بررسی رویدادهای سیاسی ایران میهن
کانال سازندگی

آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی، صبح روز گذشته در اولین دقایق آغاز رای گیری 
مرحله دوم انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی در تهران با حضور در حسینیه امام 
خمینی)ره( در این دور از انتخابات که به صورت الکترونیکی برگزار شد، شرکت کردند. رهبر انقلاب 
اسلامی بعد از شــرکت در انتخابات با اشاره به تفاوت نداشــتن مرحله اول و دوم انتخابات، تاکید 
کردند: اهمیت مرحله دوم کمتر از مرحله اول نیست و مردم با حضور خود در این مرحله از انتخابات، 
مجلس را تکمیل کنند. رهبر انقلاب اسلامی، انتخابات را نشانه حضور مردم و اراده و تصمیم گیری 
آنان دانســتند و گفتند: وظیفه ملی هر فرد دوست دار پیشــرفت کشور و نزدیک شدن آن به مقاصد 
بزرگ، شــرکت در انتخابات است. آیت الله خامنه ای خاطرنشــان کردند: هرچه رای بیشتر باشد، 

مجلس قوی تر خواهد بود و هرچه مجلس قوی تر باشد، امکان کار در کشور بیشتر است.

رای بیشتر، مجلس قوی تر
رهبر انقلاب پس از حضور در مرحله دوم انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی:

انتقاد آیت الله مکارم از دولت
رئیس دولت ســیزدهم در پی ســفر خود به قم با 
آیت الله مکارم شــیرازی دیــدار و گفت وگو کرد. این 
مرجع تقلید مســاله مسکن و اجاره بهای سنگین را 
از مشکلات مهم مردم برشمرد و افزود: اجاره مسکن 
فشار بسیار ســنگینی بر مردم وارد می کند که دولت 
باید این مساله را کنترل کرده و راهکاری برای آن بیابد 

چراکه مسکن نقش مهمی در رضایت مردم دارد.
وی، نوسانات نرخ ارز را نیز یکی دیگر از مشکلات 
برشمرده و گفت: این نوسانات بر اقتصاد کشور تاثیر 
می گذارد و دولت باید نســبت بــه تاثیرگذاری آن در 
مســائل اقتصادی برنامه ریزی داشته باشد. آیت الله 
مکارم شــیرازی در ادامه به گرانــی اقلام خوراکی و 
کوچک شدن سفره های مردم اشاره کرد و افزود: چه 
دلیلی دارد که بعضــی از اقلام خوراکی تا این اندازه 
گران باشــد؟ دولت باید راهکاری برای جلوگیری از 

گرانی افسارگسیخته بیابد.
وی بر ضــرورت تکمیــل پروژه هــای نیمه تمام 
به خصوص فــرودگاه قم تاکید کرد و افزود: دولت ها 
حلقه اتصال یکدیگر هســتند، هرچند این موارد در 
دولت شما آغاز نشده اما کاری است که باید در دولت 

شما انجام شده و به اتمام برسد.

جنجال یک فای صوتیل
در چند روز اخیر، سعید لیلاز، با اشاره به افشای 
فایل صوتی مصاحبه جنجالی خــود با محمدجواد 
ظریف، تاییــد کرد که افشــای آن فایــل مصاحبه 
»عمدی« و برای »ارســال پالس مثبت به آمریکا« 

بوده است.
در همین راستا حســام الدین آشنا، مشاور حسن 
روحانی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »بخشی 
از پیامکی بی پاســخ با تأســفی فراوان سلام علیکم 
بخشی از مصاحبه اخیر شــما خبرساز شده است. 
مطمئن باشید که من، آقای ظریف، دولت و شخص 
آقــای روحانی، هیچ  کدام در درز و انتشــار آن فایل 

صوتی نقشی نداشته ایم.
شهادت می دهم که آقای روحانی از این مصاحبه 
تا قبل از انتشار آن بی اطلاع بوده است.« گفتنی است 
که در سال ۱۴۰۰ حسام الدین آشنا در پی انتشار فایل 
صوتی ظریف از ریاست مرکز بررسی های استراتژیک 

ریاست جمهوری استعفا کرد.

نظرسنجی اینترنتی
در نظرســنجی که در سایت خبرآنلاین با موضوع 
سرعت اینترنت برگزار شد از کاربران درخواست شد 
که نظر دهید آیا »با ادعــای وزیر ارتباطات در مورد 
سرعت مناسب اینترنت موافقید؟« در این نظرسنجی 
کاربران عموماً اعتقاد داشــتند که فاصله استاندارد 

اینترنت جهانی با ایران بسیار است.
این نظرســنجی درحالی توســط این خبرگزاری 
انجام شــد که وزیر ارتباطات و فناوری ارتباطات در 
تاریخ ۱۹ اردیبهشت  ماه در حاشیه جلسه هیات دولت 
اعلام کرد که میانگین ســرعت اینترنت در کشور ۱۰ 
مگابیت بر ثانیه اســت و قرار است با توسعه شبکه 
فیبرنوری، این مقدار ۱۰۰ برابر شود. نظرسنجی به این 
موضوع می پرداخت که آیا ســرعت اینترنت شما در 

حد رقم اعلامی زارع پور است؟ 

جهان بدون برجام جای بهتری شد؟!
وزیر خارجــه دولت های یازدهــم و دوازدهم در 
توئیتی به زبان انگلیســی این سوال را مطرح کرد که 
آیا جهان بدون برجام، جای بهتری شد؟ محمدجواد 
ظریف در پیامی در ایکس )توئیتر( نوشــت: ۶ سال 
پیش در چنین روزی، ترامپ از برجام خارج شــد و 

ثابت کرد که آمریکا به تعهدات خود پایبند نیست.
بایــدن به جز انتقاد از خــروج از برجام و توصیف 
آن به  عنوان »اشــتباهی بزرگ« و وعده  بازگشت به 
توافق، تاکنون بی قانونــی بی پروایانه ترامپ را دنبال 
کرده اســت. نتانیاهو و هم دســتان عجیب وغریبش 
اطمینان حاصل کردند کــه او چنین خواهد کرد. آیا 
امروز کسی هست که وضعیت او بدون اجرای برجام 

بهتر باشد؟!

دعوای نیابتی
ادامه تیتر یک
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جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در آستانه 
رای گیری سازمان ملل متحد درباره عضویت کامل فلسطین 
در این ســازمان گفت: اسپانیا، ایرلند، مالت، اسلوونی و دیگر 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا قصد دارند کشور فلسطین را به 
رسمیت بشناسند. وی افزود که این یک اقدام نمادین با ماهیت 
سیاسی است که استقلال یک دولت به رسمیت شناخته شود 

که سایر کشورهای اروپایی از آن پیروی خواهند کرد.

هزاران نفر از مردم ارمنستان در ایروان، پایتخت این کشور تجمع 
کردند و خواستار استعفای نیکول پاشــینیان، نخست وزیر این 
کشور شدند. معترضان به تصمیم دولت در واگذاری کنترل چهار 
روســتای مرزی به جمهوری آذربایجان اعتراض دارند و تماماً 
پرچم ارمنستان را در دستان خود داشتند. در همین راستا باگرات 
گالستانیان، اسقف کلیسا به معترضان گفت که اگر پاشینیان به 

خواسته های آنها گوش ندهد باید به تجمع خود ادامه دهند. 

سرگئی ناریشکین، مدیر سرویس اطلاعات خارجی روسیه گفت 
که بعید اســت، بلوک نظامی ناتو قوانین موجود را برای پیگیری 
سریع الحاق اوکراین به ناتو دور بزند. او معتقد است که کشورهای 
اروپایی در این خصوص دوراندیشــی هایی دارند و یک باره در این 
خصوص تصمیم نمی گیرند؛ چراکه این اقدام به  نوعی ایجاد خلل 
در یک روند سیســتماتیک است. رئیس کمیته نظامی ناتو اخیراً 

گفته بود، عضویت اوکراین در ناتو یک معامله تمام شده است.

عضویت در ناتوعلیه نیکولبه رسمیت شناختن فلسطین 

دیدگاه: گزارش خارجی

سابوتاژ در اروپا
 نفوذی های کرملین در قاره  سبز

 به دنبال عملیات خرابکاری هستند؟

در میان هشدارهای اطلاعاتی جدید مبنی بر اینکه روسیه 
درحال تدارک اقدامات خرابکارانه خشونت آمیز با نیت هدف 
قرار دادن اروپا و کشــورهای عضو ناتو اســت، کارشناسان 
امنیتــی می گویند که آنهــا قبلًا به افزایش قابــل توجهی در 
عملیات خرابکاری مخفی روســیه اشــاره کرده اند و در این 
رابطه بارها هشــدار داده اند. گزارش ها حاکی از آن است که 
این اقدامات خرابکارانه شامل حملات سایبری، انفجارهای 
فیزیکی و اقدامات مختل کننده علیه زیرســاخت های حیاتی 

مانند شبکه های برق و خطوط لوله گاز بوده است.
توماس هالــدن وانگ، رئیس ســازمان اطلاعات داخلی 
آلمــان در یک کنفرانــس امنیتی در ماه آوریــل اعلام کرد ما 
ارزیابی می کنیم کــه خطر خرابکاری های تحت کنترل دولت 
روســیه به میزان قابل توجهی افزایش یافتــه اما کرملین این 
ادعاها را مســخره کرد و آنها را بی اساس قلمداد کرده است. 
امــا رد کردن هشــدارها به ایــن راحتی نیســت به خصوص 
کــه این اقدامــات در بحبوحه حملات خرابکارانــه در اروپا 
و ایالات متحــده در ماه هــای اخیــر با ارتباط مشــکوک با 
سرویس های اطلاعاتی روســیه رخ داده اند و لیست حوادث 

همچنان در سراسر اروپا درحال افزایش است.
به  عنوان مثــال، یک انبار در لندن حــاوی محموله های 
کمک به اوکراین در آتش سوزی ۲۱ مارس نابود شد. سپس ۱۵ 
آوریل یک کارخانه توپخانه آمریکایی که برخی از محصولات 
خود را به اوکراین می فرســتد، آتش گرفــت. دو روز بعد، در 
 BAE ۱۷ آوریل انفجاری کارخانه پیمانکار دفاعی بریتانیایی
Systems در ولــز را لرزاند که ایــن کارخانه هم برای اوکراین 

سلاح تولید می کند! ۱8 آوریل یک مرد مرتبط با سرویس های 
اطلاعاتی روســیه در لهســتان پس از تلاش برای جمع آوری 
اطلاعــات در مورد امنیت در فرودگاه Rzeszow این کشــور 
دستگیر شد. در همان روز، آلمان دو شهروند آلمانی- روسی 
را مظنون به طراحی حملات خرابکارانه در این کشور ازجمله 

در تاسیسات نظامی ایالات متحده، دستگیر کرد.
جنی ماترز، متخصص سرویس های اطلاعاتی روسیه در 
دانشــگاه ولز گفت که افزایش قابل  توجهی در تعداد و شدت 
حوادث مرتبط با روســیه در سال گذشــته وجود داشته است 
و احتمالًا شاهد تســریع این روند در هفته ها و ماه های اخیر 
خواهیم بود. شــبکه های زیرســاختی بزرگ تر نیز هدف قرار 
گرفته اند. ماه گذشته مقامات چک، روسیه را متهم کردند که 
»هزاران« تلاش هکری برای خراب کردن سیستم های راه آهن 
اروپــا و توانایی آنهــا برای انتقال تســلیحات و مواد منفجره 
غربی به اوکراین انجام داده است. به گفته وزیر حمل ونقل این 
کشــور، این کمپین خرابکاری اندکی پس از آغاز تهاجم تمام 
عیار روسیه به اوکراین در سال ۲۰۲۲ آغاز شد و شامل حملات 

به سیستم های سیگنال دهی و فروش بلت نیز می شد.
در این راســتا کوین ریله، کارشــناس اطلاعاتی و امنیتی 
در دانشــگاه برونــل لندن معتقد اســت که یکــی از دلایل 
خرابکاری های احتمالی روســیه این است که مسکو از قبل 
خود را درحال جنگ با غرب مشــاهده کرده اســت؛ چراکه 
ولادیمیر پوتین در ۲8 مارس این موضوع را کاملًا روشــن کرد 
و گفت که هر پایــگاه نظامی غربی که میزبــان هواپیماهای 
جنگنده F-۱۶ به مقصد اوکراین باشــد، هدف مشروع برای 

ارتش روسیه در نظر گرفته خواهد شد. 
از ســوی دیگر مارک گالئوتی، مدیر اندیشــکده مایاک 
اینتلیجنس مســتقر در لندن و نویســنده کتاب »جنگ های 
پوتیــن: از چچن تا اوکراین« می گوید که با ادامه فشــارهای 
غرب بر روســیه نباید از عقب نشینی غافلگیر شویم. گالئوتی 
اضافه کرد که افزایش عملیات خرابکارانه درحالی رخ می دهد 
که اوکراین حملات خود را در خاک روسیه تشدید کرده است 
و می توان آنها را نوعی تلافی قلمداد کرد؛ تا جایی که به پوتین 
مربوط می شــود، اوکراین آنچه را که گفته، انجام می دهد و در 
این مسیر سعی می کند هر اقدامی را علیه مسکو برنامه ریزی 

و اجرایی کند. 

سباستین سِیبت
 فرانس 24

در مــورد نکته اول و اینکه آیا اســرائیل هنوز خط قرمزهای 
موجود درخصوص رفح را پشــت سر نگذاشته است باید به این 
نکته توجه داشت که اساساً نتانیاهو و دو وزیر راست گرای کابینه 
وی، یعنــی بن گوریر و اســموتریچ که به  عنــوان وزرای امنیت 
داخلی و دارایی اسرائیل شناخته می شوند و عملًا شرکای سیاسی 
نتانیاهو در ائتلاف کنونی به  شــمار می روند و بیشترین نفوذ را بر 
وی دارند، معتقدند که دلیل اصلی حمله به رفح ریشه کن کردن 
حماس است. این موضوع البته برای اولین  بار نیست که مطرح 
می شود بلکه بحث برخورد با حماس از هفتم اکتبر ۲۰۲۳ تاکنون 

در صدر اهداف کابینه و ارتش اســرائیل 
قرار دارد و در این راســتا نتانیاهو سعی 
دارد با تکیه بر ایــن موضوع، جنگ در 
غزه که حــالا به رفح ســرایت کرده را 
ادامه دهد. واقعیت این است که نتایناهو 
دلایل سیاسی خاص خود را برای ادامه 
این جنگ دارد و حــالا با ورود به رفح 
قصد دارد تا به خانواده اسرای اسرائیلی 
بفهماند که این آخرین ایســتگاه جنگ 
اســت و به پبروزی نزدیک هستیم! در 
این راســتا البته مولفه هایــی وجود دارد 
که نشــان می دهد، ورود ارتش اسرائیل 
به رفــح و عملیات هوایی نظامی در این 
منطقه، خود آثار منفی زیادی بر رفح و به 

صورت کلی پرونده غزه داشته است. به  عنوان مثال، آژانس امداد 
و کار برای پناهندگان فلسطینی)آنروا( روز جمعه گزارش داد که 
آوارگی اجباری با تشــدید بمباران رفح توســط اسرائیل تشدید 
شده و حدود ۱۱۰ هزار نفر در میان شرایط وحشتناک زندگی در 
جست وجوی مکانی امن از رفح فرار کردند. آنروا تاکید کرد که 
تنها امید به آتش بس اســت و هیچ مکان امنی در نوار غزه وجود 
ندارد و تمــام این منطقه هر لحظه می تواند آماج حملات زمینی 
و هوایی اسرائیل قرار بگیرد. همچنین متیو هالینگزورث، مدیر 
برنامه جهانی غذا هم روز پنج شــنبه هشدار داد که عملیات این 
نهاد در غزه به دلیل کمبود مواد غذایی و دارویی متوقف خواهد 
شــد و خاطرنشان کرد که این ذخایر در نوار غزه حداکثر برای ۳ 
روز کافــی خواهد بود. او همچنین اعلام کرده که دسترســی به 
انبار اصلی برنامه جهانی غذا در شــهر رفح دشــوار شده و تنها 
یک نانوایی هنوز درحال فعالیت اســت. این درحالی اســت که 

ارتش اســرائیل روز جمعه اعلام کرد که در عرض ۲۴ ســاعت 
حدود ۴۰ هدف را در نوار غــزه بمباران کرده و به عملیات خود 
در منطقه زیتون در مرکز نوار غزه و ســایر مناطق در شرق شهر 
رفح در جنوب این باریکه ادامه می دهد. ارتش اسرائیل همچنین 
در بیانیــه ای افزود که جنگنده ها چندین نقطه را در رفح بمباران 
کردند که ازجمله آنها برخی نقاط در گذرگاه کرم ابوســالم بوده 
است. از ســوی دیگر گردان های القسام، شاخه نظامی حماس 
هم روز جمعه اعلام کردند که در مجموعه عملیات ترکیبی خود 
که شامل تله گذاری، مین گذاری و انهدام تانک ها و خودروهای 

ارتش اسرائیل بود، موجی از حملات موشکی را به محل استقرار 
نظامیان اســرائیل در پــادگان مفتاحیم در غلاف غــزه را هم در 
دســتور کار خود قرار دادند. مجموع این رخدادها نشان می دهد 
که اسرائیل برخلاف ادعای بایدن نه  تنها از خطوط قرمز نظامی 
در رفح عبور کرده بلکه آثار حمله نظامی آنها به رفح حالا باعث 

شده تا موج جدیدی از جنگ در این منطقه به راه بیفتد. 

 W  اختلاف یا نمایش؟
اما در مــورد نکته دوم که بایدن هم بدان اشــاره کرده بود، 
چندین و چنــد محور وجــود دارد. او به  نوعی ســعی کرده 
تا این پیام را به اســرائیل مخابره کنــد که اگر عملیات در رفح 
گسترده باشــد و باعث کشته شدن غیرنظامیان شود، حمایت 
واشنگتن را در حداقلی ترین سطح خواهد داشت. این سخنان 
بایدن به  نوعی صرفاً اشاره به کشته شدن غیرنظامیان دارد اما 

هیچ گاه آثار و پیامدهای ضربه عمیق به زیرســاخت ها را مورد 
اشــاره قرار نمی دهد که خود باعــث آوارگی همچنین فجایع 
انسانی و زیســت محیطی می شود. در این مسیر اما دو مساله 
بنیادین وجود دارد. مســاله اول این اســت که بایدن از طرف 
طیف چــپ دموکرات ها نه تنها در دانشــگاه ها بلکه در حزب 
تحت فشار است و حتی بسیاری از تحلیلگران معتقدند اینکه 
رئیس جمهوری آمریکا در مقابل دوربین شــبکه ســی.ان.ان 
مسئولیت کشته شدن هزاران فلسطینی توسط تسلیحات آمریکا 
را به عهده می گیرد به دلیل فشــارهای داخلی اســت. او ماه 
نوامبر بدون شک به آرای این جماعت 
برای پیــروزی در مقابل دونالد ترامپ 
نیــاز دارد و به همین دلیل می خواهد با 
پذیرش این مسئولیت، حجم فشارهای 
موجود را تا جایــی که توان دارد به  نفع 
خود کم کند. اما مساله دوم، مخالفان 
بایدن و اقداماتی است که در این راستا 
صورت گرفته اســت. در این خصوص 
هیل گــزارش داده پــس از آنکه بایدن 
اســرائیل را به توقف ارسال تسلیحات 
تهدیــد کــرد، جمهوری خواهــان هم 
بــه دنبــال اســتیضاح وی رفته انــد. 
همچنین  جمهوری خواه  قانون گذاران 
درحال تصویب قانونی هستند که هدف 
آن جلوگیری از ممانعت در ارســال سلاح به اســرائیل توسط 
بایدن اســت. به عنوان مثال کوری میلز، یکی از قانون گذاران 
جمهوری خواه، قطعنامه استیضاح بایدن را مطرح کرده است 
و احتمال دارد همین روند ادامه پیدا کند. در این میان نتانیاهو 
در واکنش به تهدید آمریکا در توقف ارســال سلاح به اسرائیل 
قول داده که اسرائیل حتی شده به تنهایی و با ناخن انگشت به 
جنگ در نوار غزه ادامه می دهد. او با اشــاره به جنگ ۱۹۴8 
گفت که »ما در آن زمان سلاح نداشــتیم و تحریم تسلیحاتی 
علیه اسرائیل وجود داشت اما با قدرت روحی و اتحاد بین ما، 
پیروز شدیم«. از سوی دیگر برخی از منابع خبری همچنان که 
بایدن ادعا می کند، ارسال تسلیحات آمریکا به اسرائیل متوقف 
شــده، اعلام کرده اند این روند متوقف نشــده است! بر همین 
اساس بسیاری معتقدند که نزاع فعلی میان اسرائیل و آمریکا را 

باید یک دعوای صوری یا زرگری دانست!

ادامه گزارش یک
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دوازدهم ســپتامبر ۲۰۰8 خبری جهان ادبی را لرزاند. دیوید فاستر 
والاس، نویسندۀ آمریکایی در ۴۶ سالگی در گاراژ خانه اش خودش را 
حلق آویز کرد. خبر بهت  آور بود چون تمام آثار والاس، تأملاتی هستند 
بــرای یافتن معنای زندگی. مردی از نســل تلویزیــون و عصر هجوم 
گاهی و  داده ها که می خواست بداند چگونه به کمک ادبیات و با خودآ
مشاهدۀ دقیق می توان به لایه هایی از زندگی معنا بخشید که در دنیای 
ســرگرمی، پول و قدرت نادیده می مانند. »مزاح بی پایان« والاس که 
یکی از مهم ترین آثار ادبیات انگلیســی قرن بیســتم است چند ماهی 
است توســط نشــر برج و با ترجمۀ معین فرخی منتشر شده و ظرف 
همین مدت کوتاه به چاپ ســوم رسیده است. فرخی پیش از این، دو 
کتــاب دیگر والاس را هم ترجمه کرده بــود؛ »این هم مثالی دیگر« و 

»مصاحبه های کوتاه با مردان کریه«.

 Wشیرۀ جان والاس 
 »مــزاح بی پایان« یک رمان پُســت مدرنِ دانش نامه ایِ طنزآمیز و 
در عین حال تراژیک با ســاختاری نامتعارف و تودرتو در باب انسان 
سرگشــته و جهان چندپارۀ امروز اســت. والاس خودش در یکی از 
گفت وگوهای نخستین اش پس از انتشــار »مزاح بی پایان« گفته بود: 
»می خواستم چیزی بی نهایت غمگین بنویسم ولی همه گفتند خیلی 
بامزه از آب درآمده.« رمانی که به رغم پیچیدگی و حجم زیاد و ساختار 
نامتعارف آن، بعد از انتشار بسیار از آن استقبال شد و فروشی چشم گیر 
داشــت و مجلۀ »تایم« آن را در فهرست ۱۰۰ رمان برتر انگلیسی زبانِ 
منتشر شده بین سال های ۱۹۲۳ تا ۲۰۰۵ قرار داد. این رمان برای این که 
به چنین جایگاهی برسد، مســیر و راه نه چندان همواری را طی کرد.   
دسامبر ۱۹۹۵ کارت پستال هایی با تصویر آسمان آبی و ابرهای سفید، 
در پاکتی بی نام  ونشــان، به دست چهار هزار منتقد ادبی رسید و پشت 
کارت پستال نوشته شده بود: »اول فوریه! حتی نمی توانید تصور کنید 
در انتظار چه شاهکاری هستید.« و این پیش درآمدی بود برای انتشار 
»مزاح بی پایان« توســط انتشــارات لیتل براون که اول فوریه ادبیات 
پســت مدرن را تا مدت ها گیــج و مبهوت کرد و بعد لــرزه ای به اندام 
ادبیات انداخت؛ کتابی که شیرۀ جان دیوید فاستر والاس را مکیده بود. 

 Wنویسنده افسرده 
دیویــد فاســتر والاس ۲۱ فوریۀ ۱۹۶۲ در ایتــاکا نیویورک به دنیا 
آمد. پدر و مادرش اســتاد فلســفه و معلم انگلیســی بودند. والاس 
ســال ۱۹8۵ مدرک لیسانس فلســفه را از کالج امهرست گرفت. او 
هم چنین در دانشــگاه آریزونا در رشتۀ نویسندگی خلاق تحصیل کرد 
و موفق به دریافت مدرک کارشناسی ارشــد شد. در دانشگاه پومونا 
در کلارمونت کالیفرنیا اســتاد شــد و به جُستار نویسی مشغول بود. 
والاس برای سال ها با افســردگی حاد مواجه بود. این وضعیت در او 
برای نخستین بار زمانی تشخیص داده شد که والاس اوایل دهۀ ۱۹8۰ 
در کالج امهِرســت مشــغول تحصیل بود. او از آن زمان به بعد، دارو 
مصرف می کرد تا علائم و نشانه های افسردگی را تحت کنترل درآورد. 
نخســتین رمان والاس، »جاروی سیستم« که سال ۱۹8۷ منتشر شد 
به داســتان زنی می پردازد که تصور می کند خودش ممکن است فقط 
کاراکتری در یک داســتان باشــد. شــاید بتوان گفت پیام داستان این 
اســت که نباید دنیا را بیش از اندازه جــدی گرفت: زندگی یک بازی 
فکری اســت و کلمات، مهره های روی تختۀ بازی هســتند. والاس 
ســال ۱۹8۹ در نامه ای خطاب به دوستش، جاناتان فرنزن )نویسندۀ 
دو رمان مهم اصلاحات و آزادی( نوشت، واژۀ جارو در عنوان کتاب، 
طوری به نظر می رســد که انگار این اثر توسط »یک نوجوان چهارده 
سالۀ بسیار باهوش« نوشته شده است. والاس در طول مسیر حرفه ای 
خود با هیچ کدام از ســبک های ادبی غالب و مرسوم احساس راحتی 
نکرد. او نمی توانست یک »رئالیست« باشد چراکه این روش به گفتۀ 
خودش، »بیش از اندازه آشنا و کرخت کننده« بود. والاس سال ۱۹۹۱ 

در گفت وگویــی می گوید:»مهم اســت، راه هایی برای یــادآوریِ این 
موضوع به خودمان بیابیم که بیشــترِ »شــناخت و قرابتی« که نسبت 
بــه موضوعات احســاس می کنیم، تصنعی و موهوم اســت.« روش 
مورد علاقه  اش اســتفاده از کنایه ها و »وارونه گویی« بود؛ روشی که 
لحن غالب در میان نویســندگان نســل او به حســاب می آمد. با این 
حال والاس عقیده داشــت این روش با این کــه می تواند موضوعات 
مختلف را به نقد بکشــد اما قادر به بهبود یا اصلاح اوضاع نیست و 
در همــان گفت وگو می گوید:»احتمالًا اغلبِ ما قبول داریم که اکنون 
در زمانــه ای تاریک و احمقانه هســتیم اما آیا واقعاً به داســتان هایی 
نیــاز داریم که به جز دراماتیزه کــردنِ این که چقدر همه چیز تاریک و 
احمقانه است، کار دیگری انجام نمی دهند؟« به همین خاطر تصمیم 
گرفت طرز بیان و نگرش مختص به خــودش را به وجود آورد. او در 
زمان خلق رمان »مزاح بی پایان« خطاب به ویراستارش، مایکل پیچ 
نوشت:»می خواهم چیزهایی بنویسم که هم ساختاری جدید از جهان 
را ارائه می کند و هم باعث می شود آدم ها، احساسات را تجربه کنند.«

 Wمجموعه ای از ژانرها 
»مزاح بی  پایان« که ســال ۱۹۹۶ منتشر شده اســت، در آینده ای 
نزدیک می گذرد و به یک فیلم گمشده می پردازد: فیلمی که خاصیتی 
مرگ بار دارد و ســازنده اش در دسترس نیست. این فیلم و سازنده اش 
به گونه های مختلف، حلقۀ اتصال چندین خط داســتان می شــوند: 
یــک مرکز بازپروری اعتیاد، پر از آدم هایی که به ته خط رســیده اند و 
کادمی تنیس و نوجوان هایی  حالا می خواهند از نو شروع کنند؛ یک آ
که باید آمادۀ حضور در »نمایش« شــوند؛ یک گروهک ِ تروریستی؛ 
و خانواده ای که والاس، ســاختارش را از »بــرادران کارامازوف« وام 
گرفته و شخصیت هایش را از »هملت«. این خطوط داستانی در طول 
روایت به هــم نزدیک و دور می شــوند. والاس مخاطبان را از عمقِ 
تنهایی شــخصیت ها، لذت ها، وسواس ها و اعتیادهایشان تا ساختارِ 
سیاسی، فرهنگی و حتی زیست محیطی دنیای جدید می برد. از متن 
اصلی به پانویس ها می پریم و تا برگردیم ممکن اســت یک قصۀ دیگر 
خوانده باشــیم. والاس در »مزاح بی پایــان« امکانی را فراهم می کند 
برای عمیق تر دیدنِ خودمان و روزگارمان، آن چه بودیم، هستیم و حتی 
خواهیــم بود؛ همان گونه که آن آیندۀ نزدیک در ســال ۱۹۹۶ اکنون به 

لحظۀ حال ما تبدیل شده است.
دیوید فاســتر والاس در »مزاح بی پایان« جهــان مدرن را با همۀ 
پیچیدگی ها، گسســت ها، معضلات و آدم های ســردرگم و آشفته اش 
پیش روی ما می گــذارد. والاس در آن حوزه ها و موضوعات مختلف 
را، از نظریۀ رسانه تا زبان شناسی و مطالعات فیلم و اعتیاد و ورزش و 

علم و هویت ملی، روی دایره ریخته و از همین رو این رمان را در دستۀ 
رمان های دانش نامه ای طبقه بنــدی کرده اند اگرچه طبقه بندی رمانی 
از نوع »مزاح بی پایان« و قرار دادن آن در یک دســته و ژانر مشخص 
دشــوار اســت و این رمان مجموعه ای از ژانرها و شیوه های روایی و 
عرصه هــا و حوزه های گوناگون را در خود جمــع دارد و همۀ آن ها را 
بازی گوشــانه به  خدمت گرفته است تا درنهایت روایت خاص خود را 
از جهان و آدمیانی غرق جنون و مالیخولیا و تنهایی و سرگشــتگی و 
اضطراب و گرفتارِ ویرانی و فروپاشی ارائه دهد. »مزاح بی پایان« یک 
زمین بازی وسیع و بی انتهاست که در آن همه چیز بر مرز باریک کمدی 
و تراژدی در حرکت است و همه چیز گویی در آستانۀ زوال و فروپاشی 
است. والاس در »مزاح بی پایان« با نگاهی نقادانه به جهان، جامعه، 
سیاست و فرهنگِ به  شدت رســانه ای  شده و صنعت سرگرمی و هر 
آنچه جزو شــاخصه های جهان امروز اســت، می نگرد و به هجو این 
جهان و کاوش در عمق آن می پردازد. »مزاح بی پایان« تصویرگر دنیایی 
اســت که در آن تاریخ و تقویم هم در دست شرکت هاست و شرکت ها، 
نام خود را جایگزین اعدادِ نشان گرِ سال و تاریخ کرده اند. نویسنده در 
رمان »مزاح بی پایان« سبکی را اتخاذ کرده که به خوبی بیان گر طرز نگاه 
او به جهان و انسان است و موضوعات و درونمایه و مضامین رمان و 
جهان گســیخته و چندپاره و انسان های تنها و مضطرب و مشوش آن 
را ماهرانه و هنرمندانه بازتاب می دهد. از همین روســت که در روایت 
ایــن رمان نیز از چند زاویۀ دید، از دانای کل گرفته تا سوم شــخص و 
اول شخص، اســتفاده شده است و رمان ساختاری تکه تکه دارد و نیز 
از پی نوشت هایی تشکیل شــده که جزیی از رمان هستند و بخشی از 
ساختار آن را تشکیل می دهند و بعضی از آن ها خود به پی نوشت هایی 
دیگــر ارجاع می دهند و این گونه والاس هزارتــوی بی پایان خود را در 
»مزاح بی پایان« توســعه می دهد و جهانی غریب را می ســازد که در 
آن همه چیز گویی در مِه غوطه ور اســت. اعتیاد به مواد مخدر، مرگ، 
اندوه، جدایی طلبان کبک، ورزش تنیس، نظریۀ فیلم، نظریۀ رســانه، 
علم، روابط خانوادگی، شــهرت، ســلامت روان، سرگرمی و هویت 
ملی از جمله موضوعاتی هســتند که در رمان »مزاح بی پایان« به آن ها 

پرداخته شده است.

 Wسبک روایی نامتعارف 
بخــش قابل توجهــی از رمــان به خانــوادۀ   اینکاندنــزا، به ویژه  
هــال   اینکاندنزا، یک اعجوبــه تنیس با اســتعدادهای زبانی و ذهن 
دایره المعارفی اختصاص دارد. کشــمکش  هال با ارتباطات، هویت و 
رابطۀ او با خانواده اش، یک رشتۀ روایی تند و تلخ را تشکیل می دهد.   
ایــن رمان هم چنین فیلم معمایی »مزاح بی پایان« را معرفی می کند که 
جذابیتی مرموز و خطرناک دارد. موضوع اصلی رمان، اعتیاد اســت 
که نه تنها از طریق ســوء مصرف مواد بلکه در روابط شــخصیت ها با 
سرگرمی، لذت  و خواســته های خود آشکار می شود. والاس ماهیت 
دوره  ای اعتیــاد، مبارزه برای بهبــودی و تأثیر عمیــق انتخاب های 
شــخصی بر افراد و جامعه را بررســی می کند. »مزاح بی پایان« اثری 
متراکم و چالش برانگیز است که صبر و حوصلۀ خوانندگان را می طلبد. 
عنــوان رمان به نمادی  از حلقۀ نامتناهی امیال، لذت ها و تعقیب هایی 
تبدیل می شــود که افراد را در چرخه ای بی امان بــه دام می اندازد. نثر 
پیچیــدۀ والاس و عمق فکری او، خواننــدگان را دعوت می کند تا با 
پیچیدگی های روایت، دســت و پنجه نرم کرده و تجربۀ خواندنی تأملی 
و مشــارکتی را تشــویق کنند. این اثر والاس یک تور ادبی است که 
طبقه بندی آســان را به چالش می کشــد. عنوان به عنوان، دروازه  ای 
به روایتی عمــل می کند که پیچیدگی های بی نهایت وجود انســان و 
جست وجوی معنا را بررســی می کند. سبک روایی نامتعارف والاس 
و بینش عمیق، »مزاح بی پایان« را به کاوشی چالش برانگیز و در عین 
 حال پرارزش در مورد شــرایط انســانی تبدیل می کند و ردپایی پاک 

نشدنی در ادبیات معاصر بر جای می گذارد.

مزاح بی پایان دیوید فاستر والاس یکی از رمان های مهم پست مدرنیستی است 

داستان زوال دریچه: تحلیل عادات

حکایت هم چنان باقی است
مشکلات قدیمی کتاب از دهۀ ۴۰ 

گرانی کتاب، هزینۀ بالای کاغذ و چاپ و اصولا هر نکتۀ 
دیگری که به موضوع کتاب مربوط می شــود از قدیم به عنوان 
یک مشکل مطرح بوده و هم چنان هم به عنوان مشکل! باقی 
مانده است. برگزاری نمایشگاه کتاب البته یک اقدام فوق العاده 
مناسب و مفید اســت اما برگزاری مداوم آن نشان می دهد که 
این مشکلات مربوط به کتاب هم چنان پا برجاست. به همین 

جهت مروری بر پیشینۀ موضوع کتاب در ایران داریم.
سال ۱۳۴۰ دکتر عیسی صدیق )از بنیان گذاران فرهنگستان 
علوم و نیز وزیر فرهنگ چند دولت در دهۀ ۲۰ و ۳۰( طی یک 
سخنرانی در باشــگاه روزنامۀ اطلاعات به موضوع مشکلات 
کتاب اشاره کرده و می گوید: »طبق آماری که وزارت فرهنگ 
چاپ کرده اســت در ۱۲۹۷ خورشیدی در تمام مملکت ایران 
هفــت جلد کتاب چاپ شــده بود که از ایــن هفت جلد هم 
ســه چهار جلدش کتب درســی بود. الان که ۱۳۴۰ است هر 
ســال لااقل ۱۲۰۰ جلد کتاب تازه چاپ می شود.« او به نکتۀ 
دیگری هم اشــاره می کند که بیان گر کمبــود مطالعه در کنار 
کمبود انتشــار کتاب اســت و می گوید: »وقتی که در ســال 
۱۳۱۰ مأمور تأسیس دانشــگاه تهران شدم، یک کتابخانه هم 
در مدارس خودمان نداشتیم. تنها یک دارالمعلمین عالی بود 
که سه ســال بود، تأسیس شده بود و هنوز کتابخانه نداشت و 
دیگر مدرسۀ طب بود که آن هم کتابخانه نداشت.« او البته به 
عنوان پیشرفت اشاره می کند که در سال ۱۳۴۰ درتهران حدود 
8۰ کتاب فروشــی فعال بوده که چند فقره از آنها خودشان هم 

ناشر بوده اند.
در حقیقت مشکل بنیادین کتاب انتشار اندک کتاب ها )به 
نســبت جمعیت در هر دوره( بوده و نیز کتاب ها محلی برای 
عرضه و خوانده شــدن نداشته و مردم نیز به خرید کتاب کمتر 
رغبــت به خرج می داده اند اما مشــکل بزرگ تر آن جا بوده که 
دکتر صدیق می گوید: »در سال ۱۳۴۰ بخش مهمی از درآمدها 
یعنی ۲۱ درصد بودجه مملکت خرج فرهنگ می شود.« با این 
حال به رغم صرف هزینه و تزریق پول، مشکل کتاب حل نشده 

باقی می ماند.
در کنــار تزریق بی فایدۀ پول، مشــکل قدیمی دیگر عدم 
هماهنگــی ســازمان ها و نهادهای مختلف کشــور در زمینۀ 
کتاب اســت. در همین سال ۱۳۴۰ عبدالرحیم جعفری، مدیر 
انتشارات امیرکبیر به نمایندگی از ناشران به نخست وزیر وقت، 
علی امینی نامه ای می نویسد و در آن به نکات مختلفی اشاره 
می کند. از آن جمله »درحالی که وزارت فرهنگ سعی دارد، 
هزینۀ انتشــار کتب را ارزان کند، وزارت پست وتلگراف هزینۀ 
ارســال کتب را دو برابر می کنــد و درحالی  که قیمت اصل و 
فــرع و کرایۀ زمینی و دریایی گمرک کاغذ کاهی که از ماوراء 
اقیانوس ها وارد می شــود، جمعاً کیلویی ۱8 ریال اســت اما 
کرایه پســت از تهران تا قم کیلیویی ۱۲ ریال می شود.« یعنی 

قیمت مراسلۀ داخلی بسیار بیشتر از خارجی است!
در سال ۱۳۴8 برخی آمارها از بهبود اوضاع کتاب سخن 
می گوید؛ بررســی هایی که در مورد کتاب انجام گرفته، نشان 
می دهد در ســال ۱۳۴۷ به طور تخمیــن ۳۱۲۰  عنوان کتاب 
در ایران منتشــر شده اســت درحالی  که در سال ۱۳۳۷ فقط 
۷۳۰ عنوان به چاپ رسیده بود، یعنی در مدت ۱۰ سال ۲۳۹۰ 
عنوان کتاب بر انتشارات ســالانه در ایران افزوده شد. تعداد 
چاپ خانه هایی که کارت صلاحیت  داشتند )مجوز امروزین( 
به ۲۷۱ رسیده بود. تعداد ناشران و کتاب فروشان عضو اتحادیۀ 
ناشران و کتاب فروشان تهران به ۲۱۵ بالغ شده بود. در این سال 
۳۴۴ شــهر هم کتابخانۀ عمومی دارند با این حال مشکلات 
باقی است. توزیع کتاب مطلوب نیست. مردم در شهرستان ها 
به کتاب های چاپ شــده در مرکز دسترســی ندارند و هزینۀ 
تبلیغ بســیار گران اســت. هم چنین هیچ گونه تسهیلی از این 
باب از طرف رادیو و تلویزیون فراهم نمی شود. کتاب خانه های 

عمومی کشور هم خریدار خوبی برای کتاب نیستند.
مرور اجمالی موضوع کتاب در دهۀ ۴۰ نشــان می دهد که 
مشــکلات هم چنان باقی اســت. به همین جهت انوشیروان 
کیهانی زاده ســال ۱۳۴8 در مقاله ای می نویسد: »اکنون بیش 
از هر مطلبی بحث از تشویق به مطالعۀ تحقیقات علمی ادبی 
و فرهنگی در قالب کتاب اســت. این امر نیز مستلزم تأسیس 
مرکزی است. این مرکز می تواند وزارت فرهنگ و هنر باشد.« 
بنابراین مساله ای که تا این زمان از فرط توجه به ابعاد اقتصادی 
نشر مغفول مانده بود، این نکته بود که چرا مردم احساس نیاز 

به مطالعه نمی کنند و چرا مطالعه یک الگوی رفتاری نیست؟

حسن محرابی
پژوهش گر

مزاحبیپایان
دیوید فاستر والاس

ترجمۀ معین فرخی/ نشر برج

۱۵۱۲ صفحه/ ۱،۲۵۰،۰۰۰ تومان
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ســرویس اپــل پلاس ســریال درام و 
نظامــی »اربابان آســمان« که شــامل ۹ 
قسمت بود را با هزینه حداقل ۲۵۰ میلیون 
دلار تولید کرد. این درام جنگی براســاس 
کتاب سال ۲۰۰۷ دونالد ال. میلر، اربابان 
آسمان: پســران بمب افکن آمریکا که در 
جنگ هوایی علیه آلمان نازی جنگیدند، 
نیروی  بمب افکن  گروه  سرگذشــت یک 
هوایــی ایالات متحــده را در طول جنگ 
جهانــی دوم بازگو می کند. آســتین باتلر 
در نقش ســرگرد گیل کلیون، کلوم ترنر در 
نقش ســرگرد جان ایگان، بری کیوگن در 

نقش ستوان کرتیس بیدیک و شوتی گتوا در نقش ستوان دوم رابرت 
دنیلز در اربابان آسمان ایفای نقش کرده اند. تام هنکس و استیون 
اسپیلبرگ از تهیه کنندگان این مینی سریال هستند که پیش از این با 
مجموعه »جوخه برادران« قصه دیگری از جنگ جهانی دوم را به 

تصویر کشیده بودند.
داســتان ایــن ســریال از این قرار اســت کــه در اوج جنگ 
جهانی دوم، در بهــار ۱۹۴۳، خلبانان نظامی آمریکایی و بهترین 
دوستانشــان، سرگرد گیل کلایون و جان ایگان به  عنوان بخشی از 
۱۰۰ گروه بمباران نیروی هوایی ایالات متحده به انگلستان فرستاده 
شدند. در آنجا آنها باید ماموریت های جنگی مرگبار را انجام دهند 
و اهداف اســتراتژیک مهم را مســتقیماً در قلمرو دشمن بمباران 
کنند. این خلبانان ماموریت های خود را در بمب افکن های سنگین 
B-۱۷ انجام می دهند و در آســمان نه  تنها باید از دیوارهای آتش 

متراکم ضدهوایی ارتش آلمان نازی عبور کنند بلکه با تعداد زیادی 
از پرندگان شــکاری مرگبار لوفت وافه هیتلر نیــز مبارزه خواهند 
کرد. این ســریال داســتان صدمین گروه بمباران را دنبال می کند 
که بمباران هــای خطرناکی را بر فراز آلمان نــازی انجام می دهند 
و با شــرایط سرد، نبود اکسیژن و وحشــت محض نبرد در ارتفاع 
۲۵۰۰۰۰ فوتی در آســمان دســت وپنجه نرم می کنند. در واقع این 
مجموعه  بهای عاطفی و روانی پرداخته شــده توســط این مردان 
را نشــان می دهد،  مردانی که به نابودی آلمان نازی کمک کردند. 

برخی از آنها سرنگون و اســیر و برخی دیگر نیز مجروح یا کشته 
شدند. برخی نیز خوش شانس بودند و به خانه هایشان بازگشتند. 
صرف نظر از سرنوشت هر کدام از آنها، ضایعه ای برای همه آنها به 
وجود آمده است. با اینکه سریال »اربابان آسمان« در مکان هایی 
مثــل فرودگاهی در بریتانیا جریان دارد اما به این معنا نیســت که 
زشــتی ها و ترس های جنگ را قرار نیســت به تصویر بکشد. در 
عوض مهم ترین ماموریت سریال که ترس نیروها باشد را به  خوبی 
انتقال می دهد و در طول آن شاهد افرادی هستیم که تصور می کنند 
شــاید پس از این ماموریت دیگر بازنگردنــد و این آخرین پرواز یا 
وعده غذایی آنها باشــد. این مجموعــه تصویری واقعی از جنگ 
جهانی دوم را به نمایش می گذارد اما مشــکل اینجاست که برخی 
اوقات هم از ارائه این تصویر فاصله گرفته چراکه نویسندگان گاهی 
تصور می کردند برای نمایش قهرمانی کاراکترهای شان نیازمند این 
هســتند که از فضای واقعی آنها را جــدا کنند. درحالی که هدف 
ساخت چنین سریالی صرفاً نمایش قهرمانان جنگ نباید باشد و 
در واقع ســازندگان نباید این موضــوع را فراموش کنند که در یک 
چنین جنگی، برنده ای واقعاً وجود ندارد و مردم بزرگ ترین بازنده 
جنگ هســتند. اما ســریال تا حدی تحت تاثیر این موضوع قرار 
گرفته اســت که این می تواند برای بیننــدگان دیگر کمی آزاردهنده 
باشــد و در واقع احســاس کند، سازندگان ســریال بعضاً دنبال 
اسطوره ســازی هستند و مشکلاتی که یک جنگ ایجاد می کند را 

فراموش کرده اند.
بــا اینکــه در »اربابــان آســمان« با 
شخصیت های متفاوتی مواجه و در واقع 
در قســمت های ابتدایی ما بــا خلبانانی 
مواجه هســتیم که جلســات توجیهی را 
پشت سر می  گذارند و برای انجام عملیات 
آماده شده و رهسپار آن می شوند. این روند 
نســبتاً یکنواخت با وقفه هــای کوتاه بین 
صحبت های خلبانان و روایت یک راوی 
از شخصیت های سریال که توسط آنتونی 
بویل اجرا می شود، مدام تکرار شده با این 
هدف که بیننــده را در موقعیت  داســتان 
ســریال قرار دهد. اما همین تعدد شخصیت های در یک موقعیت 
تکراری باعث می شــود که تماشاگر در همان قسمت های ابتدایی 
در روایتی تکراری گیر بیفتد که کمی او را خسته کند. ضمن اینکه 
شــخصیت هایی که به  عنوان خلبان وارد داستان می شوند، آنقدر 
زیادند که تماشاگر را سردرگم می   کنند. به خصوص افرادی که برای 
سرگرم شــدن پای این مجموعه نشســتند را ممکن است از ادامه 
پیگیری آن منصرف کند و این یکی از اشکالات »اربابان آسمان« 
اســت. اما از قسمت سوم داســتان دچار دگرگونی می شود و این 
نشان می دهد که سازندگان تصمیم نداشتند، کل سریال را براساس 
یک طرح واحد اجرا کنند و قســمت چهارم، ساختار ایجاد شده 
داســتان را با روایــت بهتری در جهت پرداخــت بهتر موقعیت و 
شــخصیت ارائه می کند. بخش های جنگــی و حملات هوایی در 
طول سریال آنقدر به خوبی طراحی شده که حتی مشکلاتی که در 
بخش داســتانی وجود دارد را تا اندازه ای پوشش می دهد. در واقع 
نبردهای هوایی گاهی با کیفیت یک فیلم ســینمایی تولید شدند به 
طوری که حتی بیننده می تواند از تماشای چنین تصاویری وحشت 

کند و حس ترس و وحشت به  خوبی القا داده می شود.
»اربابان آســمان« اثر بی نقصی نیســت اما یکــی از بهترین 
اقتباس هــا از دوران جنگ جهانی دوم اســت که با داشــتن تیم 
بازیگری بسیار خوب و هزینه بالا برای نمایش نبردها و جنگ های 

حماسی به اثری تماشایی و سرگرم کننده تبدیل شده است.

سریال اربابان آسمان سرگذشت تلخ خلبانان بمب افکن را روایت می کند

ماموریت های جنگی مرگبار

برادران وارنر اولیــن فیلم از فیلم های اکشــن جدید »ارباب 
حلقه ها« را در ســال ۲۰۲۶ اکران خواهد کرد. تمرکز این فیلم 
بر گولوم به کارگردانی اندی ســرکیس اســت. دیوید زاسلاو، 
مدیرعامل برادران وارنر دیسکاوری دیروز پنج شنبه گفت: پیتر 
جکسون که کارگردان ۳  گانه »ارباب حلقه ها« بود، تهیه کننده 
فیلم جدید اســت و در هر مرحله بــا آن همراهی می کند. این 

پروژه در مراحل اولیه نوشته شدن فیلمنامه است.

جشنواره فیلم ونیز ۲۰۲۴ از پیتر ویر، کارگردان و فیلمنامه نویس 
اســترالیایی که فیلم هایی چــون »انجمن شــاعران مرده«، 
»نمایش ترومن« و »اســتاد و فرمانده: سمت دور دنیا« را در 
کارنامه دارد با اهدای شیر طلایی سال ۲۰۲۴ و برای یک عمر 
دســتاورد هنری تجلیل می کند. آلبرتو باربرا، کارگردان هنری 
ونیز گفت: او تنها ۱۳ فیلم در طول ۴۰ سال ساخته و جایگاه 

خود را در دنیای کارگردان های بزرگ سینمای مدرن دارد.

کیت بلانشــت برنــده ۲ جایــزه اســکار، افتخــار دیگری 
کســب می کند. جشنواره فیلم سن سباســتین اعلام کرد، در 
هفتادودومین دوره این رویداد اسپانیایی جایزه دونوستیا را به 
این بازیگر اهدا می کند. بلانشــت هم در فیلم های مستقل و 
هم هالیوودی بازی کرده است، ۲ جایزه ونیز، ۴ جایزه بفتا، ۴ 
گلدن گلوب و یک جایزه افتخاری سزار فرانسه و یک جایزه 

کادمی گویا اسپانیا را دریافت کرده است. آ

تقدیر از بلانشت در سن  سباستینتجلی ونیز از کارگردان استرالیاییلارباب حلقه ها اکشن ساخته می شود

دیدگاه: یادداشت سینمایی

 هر آن کس که شعر مرا کرد پست
نگیردش گردون گردنده دست

سینما و فردوسی

۲۵ اردیبهشت، سه شنبه همین هفته، روز بزرگداشت 
فردوسی اســت؛ حماسه سرای سترگی که جدا از نقش 
و جایگاه پررنگش در زبان و ادبیات فارســی، زیباترین 
و غنی تریــن افســانه ها و اســطوره ها و رزم آوری ها و 
عاشــقانه ها را در تاریخ و جهانی پرتلاطم از وفاداری و 
خیانت و ســوگ و جشــن و حرص و حسد و نیکی و 
شرارت و حسرت و سرشــت و سرنوشت ترسیم کرد و 
تصاویری شــگفت انگیز از دیو و سیمرغ و رخش را در 

خیال مخاطبش پرورش داد.
اما این مرد بزرگ و اثر ســترگش کجای ســینما و 
تلویزیون ما )به جز معدودی اثر در ســال های نخست 
پیدایش ســینما در ایــران و چند فقره انیمیشــن( قرار 
دارد؟ بیننــدگان جدی فیلم ها و ســریال های جهان که 
با آثار بزرگی مانند بازی تــاج و تخت و ارباب حلقه ها 
و این اواخر شــوگان و ده ها نمونه دیگر مواجه شده اند، 
چرا نباید حماسه ها و افسانه ها و اسطوره هایی به مراتب 
عمیق تر که در شــاهنامه وصف شان شــده را روی پرده 
سینما یا قاب تلویزیون تماشا کنند؟ چرا به رغم داشتن 
گنجینه هــای غنی ادبــی و تاریخی در ابعــاد مختلف 
حماسی، عاشــقانه و... کمتر سینماگری راغب است 
که بــا بهره گیری از آنها فیلمی مبتنی بر چنین ژانر هایی 
بسازد؟ نتیجه چنین وضعیتی در بند ماندن داستان های 
کهن ملی در حوزه فرهنگ مکتوب اســت که آن نیز با 
توجه بــه میزان رویکرد مطالعاتــی در جامعه ما معلوم 

است آن سان که بایدوشاید مورد اعتنا قرار نمی گیرند.
در آسیب شناسی این ماجرا می توان سراغ از عوامل 
مختلف گرفت. در وهله نخست، پرهزینه بودن این آثار 
جلوه گری می کند. سال هاســت که بیشترین تسهیلات 
این چنینی سینمایی عمدتاً در اختیار آثاری قرار می گیرد 
که یا برگرفته از سرگذشت های تاریخی متون آیینی اند یا 
برخاسته از مواضع ایدئولوژیک مربوط به گفتمان جنگ 
و مقاومت. نکته دوم، توانایی در اقتباس سینمایی است. 
زبان این متون، زبان ادبیات کهن است. منظور از زبان 
صرفاً واژگان دســتوری و انشــایی نیســت بلکه سبك 
داستان ســرایی نیز مدنظر اســت. این قصه ها در قالب 
حکایت ترسیم شده اند و برگردان آنها به متنی سینمایی 
که ضرباهنگ ســریع، پیوستگی روایی و تنوع لایه های 
خرده داســتانی در نظامی منسجم را باید دارا باشد، کار 
ساده ای نیست و نیاز به یك شخص یا تیم فیلم نامه نویس 
و اجرایی توانمند دارد که این مهم را تحقق بخشد. نکته 
سوم به ظرفیت های موجود برمی گردد. آیا نظام مدیریت 
فرهنگی چه در موقعیت کنونی و چه در ادوار گذشته این 
ظرفیت را در خود می بیند و می دید که به داســتان هایی 
مانند عاشقانه های بیژن و منیژه، یا زال و رودابه، یا رستم 
و تهمینه مجال برگردان سینمایی و وصف بصری بدهد؟

نمی دانم. در روزگاری که منتقد شــهیر ســینمایی 
چند بیت از شــاهنامه را با غلط های فاحش می خواند 
و امام جمعه ای جنجالی، برای نکوداشــت حجاب از 
بیتی بی ربط از شاهنامه، آن هم با اشتباه در لفظ و معنا 
شــاهد مثال می آورد، شاید همان بهتر باشد فردوسی و 
شاهنامه اش و قهرمانانی چون رســتم و کاوه و زال در 
جلد های صحافی  شده کتاب، محصور باقی بمانند و به 
دور از پرده و قاب تصویر باشند؛ مبادا ابتذال و سفلگی 

روزگار، ابهت  ایشان را هم مخدوش سازد.

مهرزاد دانش
منتقد
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دو راهی آسان
چرا این روزها همه از بازار سهام خارج می شوند؟

شــما جای معامله گران بازار ســهام باشید، چه تصمیمی 
می گیرید؟ در بازار می مانید تا بیشتر زیان کنید، یا از بازار خارج 
می شوید تا زیان کمتری ببینید؟ راستش را بخواهید کمتر کسی 
فکرش را می کرد که روند نزولی شــاخص کل بورس تهران در 
۱۴۰۳ به این شکل ناخوشــایند برسد. شاخص  کل از ابتدای 

اردیبهشت  تنها ۰/۴۹ درصد واحد رشد داشته است.
برخی معتقدند که بازار درحال امتحان کردن ســهامداران 
صبور اســت و به زودی این گروه از ســهامداران، پاداش صبر 
خود را دریافت خواهند کــرد و در مقابل نیز عده ای معتقدند 
که بازار همچنان با ریســک های زیادی مواجه است و دلیل 
افت قیمت ها نیز همین ریســک ها هســتند. شــاخص کل 
بورس تهران، هفته ای سراســر ســرخ را تجربه کرد و با افتی 
که در روز چهارشــنبه به وقوع پیوست 8 روز متوالی است که 
این شاخص رنگ ســبز را به خود ندیده است. متصور نبودن 
چشم انداز رشــد برای بازار سبب شــده که دادوستدهای این 
بــازار کاهش چشــمگیری را تجربه کنــد و ارزش معاملات 
خرد، ارقام کمتر از ســه هزار میلیارد تومان را نیز تجربه کند. 
این درحالی اســت که در ماه های اخیــر و در برخی از روزها، 
ارزش معــاملات ۱۳ صنــدوق طلای حاضــر در بورس کالا 
بیش از هزار میلیارد تومان بود. موضوع یاد شــده نشانگر این 
اســت که جریان پول ردپای کسب ســود و بازدهی را فعلًا در 
بازار سهام جســت وجو نمی کند و شرایط بازار طلا و سکه را 
برای کسب سود مناسب تر از بازار سهام تلقی می کند. در واقع 
می توان گفت با اعتمادی که از بازار سهام رخت بربسته است 
فعلًا جریان پول به ســمت این بازار روانه نمی شود و باید دید 
بی اعتمادی به این بازار تا چه زمانی ادامه دار خواهد بود. دلار 
نیمایی به حوالی کانال ۴۲ هزار تومان رسیده و به نظر می رسد 
اگر این نرخ حداقل تا ۵۰ هزار تومان افزایش نداشته باشد، بازار 
تاثیر خاصی از این رشــدهای کم نخواهد پذیرفت. بررسی ها 
نشان می دهد که بازار سهام در یک سال اخیر قافیه را به دیگر 
بازارهای دارایی باخته اســت و نتوانسته بازدهی مناسبی برای 
ســهامداران به ارمغان آورد. شانزدهم اردیبهشت سال گذشته 
شاخص های سهامی سقف های تاریخی خود را ثبت کردند و 
از آن تاریخ به بعد، تلاش های نماگرهای تالار شیشــه ای برای 
فتح قلل اردیبهشت  ماه سال گذشــته بی نتیجه بوده است. با 
افت شاخص ها که در هفته گذشته در بورس تهران تجربه شد، 
شاخص کل بورس نسبت به سقف ۱۶ اردیبهشت سال گذشته 
افــت بیش از ۱۲ درصدی را ثبت کرده و شــاخص هم وزن نیز 
کاهــش ارتفاع ۱۴/۵  درصدی را تجربه کرده اســت. اعداد و 
ارقام فوق به این معناســت که در یک سال اخیر، سهام داری 
یکی از بدترین انتخاب های ممکن برای یک سرمایه گذار بوده 
اســت. گفتنی اســت که در مدت زمان مذکور، دلار در بازار 
آزاد رشــد ۱۵ درصدی داشته اســت. روزی که شاخص های 
اصلی، ســقف های تاریخی خود را ثبت کردند، دلار در کانال 
۵۳  هزار تومان قرار داشت و بعد از اوج  گرفتن تنش میان ایران 
و اســرائیل، دلار تا حوالی ۷۰  هزار تومان نیز پیشروی داشت 
اما واکنش بورس به موارد مذکور، تجربه چند روز ســبز بوده 
که تداوم نیافته اســت. در همین بازه  زمانی، صندوق های طلا 
نیز بازدهی ۱۵ تــا ۲۵  درصدی را ثبت کرده اند بنابراین با توجه 
به آنچه ذکر شــد، می توان گفت که بازار ســهام علاوه بر افتی 
که از سقف اردیبهشت  ماه سال گذشته تجربه کرده، در جدال 
کسب بازدهی با ســایر بازارها نیز بازنده بوده است. علاوه بر 
دارایی های ریسکی که ذکر شد، اگر کسی در همین یک سال، 
پول تحت تملک خود را در سپرده بانکی یا اوراق دولتی یا حتی 
صندوق های درآمد ثابت ســرمایه گذاری می کرد، می توانست 
بخشی از اثرات منفی تورم بر کاهش ارزش پول خود را جبران 
کند. نکته امیدوارکننده معاملات این روزهای بورس تهران اما 
شناخته تر شــدن و استقبال از معاملات انواع صندوق هاست. 
با متنوع تر شدن صندوق های سرمایه گذاری در سنوات اخیر، 
اســتقبال عمومی به این صندوق ها نیز افزایش یافته اســت و 
ارزش معاملات بالایی در صندوق ها به ثبت می رســد. یکی از 
معضلات بازار سهام ایران که بعد از ریزش بازار در سال ۱۳۹۹ 
بیشــتر خود را نمایان کرد، سرمایه گذاری مستقیم بود که اکثر 
افراد بدون اطلاع از وضعیت ســهام و شــرکت مورد نظر هر 
ســهمی را به ســبد معاملاتی خود اضافه کرده بودند و بخش 
عظیمی از سرمایه خود را نیز در این سهم ها از دست دادند. اما 
از آن زمان به بعد، سرمایه گذاری غیرمستقیم هر روز بیشتر از 

دیروز مورد استقبال و توجه قرار گرفته است.

مهتاب شهریاری
خبرنگار سازندگی

به دنبال انتشــار گزارشــی با عنــوان »چاپیدن پــول« در روزنامه 
ســازندگی که از نظر بانک مرکزی با »طــرح ابهاماتی به نقل از آقای 
دکتر همتی در زمینه شکســته شــدن رکورد چاپ پــول« همراه بود، 
روابط عمومی بانک مرکزی توضیحاتی برای انتشار ارائه کرد. سازندگی 
نوشــته بود:»هوخشتره یکی از چهار پادشــاه ماد بود که در سال ۶۲۵ 
پیش از میلاد به ســلطنت رسید و به عقیده عبدالناصر همتی از زمانی 
که او بر تخت پادشــاهی نشست تا شهریور سال ۱۴۰۰ که سیدابراهیم 
رئیسی به ریاست جمهوری رســید ۵۱۹ هزار میلیارد تومان پول چاپ 
شــده اما در دو سال ونیم گذشته که ســکان اداره کشور در دست آقای 

رئیسی بوده ۶۰۰ هزار میلیارد تومان پول چاپ شده است.«
سازندگی همچنین با اشــاره به اینکه نقدهای عبدالناصر همتی به 
دولت ســیزدهم مربوط به امروز و دیروز نیســت، نوشت:»رئیس کل 
پیشین بانک  مرکزی مدت هاست که نقدهای جدی به دولت سیزدهم 
دارد و مدیران این دولت را عاصی و شاکی کرده است اما ماجرای اخیر 
یک سرنخ مهم دارد؛ محاسبه تورم با نرخ »شاخص تاخیر تادیه دِین« 
که این شــاخص اتفاقاً ادعای همتی را تایید می کند. براساس آیین نامه 
اجرایی ماده ۱۰8۲ قانون مدنی، بانک مرکزی موظف اســت، شاخص 
قیمت هــا را به منظور محاســبه ارزش روز مهریه به قوه قضائیه اعلام 
کند. در این میان برخی ســایت های مشــاوره حقوقی، ارقام اعلامی 
بانــک مرکزی در ایــن زمینه را بــرای بهره برداری ذی نفعان منتشــر 
می کنند. یکی از این سایت ها، نرخ تورم ۱۴۰۲ را طبق اعلام خود بانک 
مرکزی ۵۲/۳ درصد نشــان می دهد. اما نهادهای اطلاع رسانی دولتی 
به جای اینکه با تکیه بر آن مدیریت قوی که وعده اش را داده بودند این 
اختلاف فاحش آماری میــان مرکز آمار و بانک مرکزی را حل کنند به 

دیگران حمله ور می شوند.«
شاخص مورد اشاره که از سوی بانک مرکزی برای محاسبه مهریه 

به نهاد قضایی ارسال می شود، تفاوت سطح فاحشی 
با تورم رسمی دارد. این شــاخص به  نوعی محرمانه 
اســت اما چون مبنای محاسبه قضایی قرار می گیرد 
به  نوعی عمومی می شــود. تغییرات این شــاخص از 
فروردین  ماه ۱۴۰۲ تا اسفند ماه این سال برابر با ۵۲/۳ 
درصد بوده این درحالی است که تغییرات این شاخص 
طبق اعلام مرکز آمار از فروردین  ماه ۱۴۰۲ تا اســفند 
ماه این سال برابر با ۲۷/۴ درصد بوده است که نشان 
از شکافی عمیق میان آمارهای اعلامی دارد. به نظر 
می رسد، انتشار آمار تورم محاسبه شده برای نهادهای 
قضایی، همه محاســبات بانک  مرکزی درباره اعلام 
عمومی ســطح تورم را به هم ریخته و مدافعان دولت 
را برآشفته کرده است. نگاهی به سایت بانک مرکزی 
نشــان می دهد این نهاد هیچ داده ای را به  طور رسمی 

در ســال ۱۴۰۲ اعلام نکرده و به نوشــته روزنامه دنیای  اقتصاد، »تنها 
یک نمودار در ارائه رئیس بانک مرکزی در خرداد ماه ۱۴۰۲  اعلام شده 
که داده های آن منطبق با داده های شــاخص تاخیر تادیه دیون است«. 
طبق این شاخص نرخ رشد نقطه به نقطه شاخص قیمت مصرف کننده 
در فروردین  ماه ۱۴۰۲ به ۶۲/۴ درصد رسیده است. این درحالی است 

که مرکز آمار، تورم نقطه به نقطه این ماه را ۵۵/۵ درصد اعلام کرده بود. 
این اختلاف در آمارها منجر به واکنش صاحب نظران اقتصادی در رابطه 
با وضعیت اعلام آمارهای تورمی شده است. بانک مرکزی در واکنش 
به محاسبه نرخ تورم توسط رسانه ها براساس شاخص تاخیر تادیه دین، 
جوابیه ای صادر کرده و در جوابیه خود به صورت غیرمستقیم، نرخ تورم 
نقطه به نقطــه فروردین ۱۴۰۳ را اعلام کرده اســت. طبق جوابیه بانک 
مرکزی »تورم نقطه به نقطه شــاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی 
در فروردین ســال ۱۴۰۳ نسبت به فروردین سال ۱۴۰۲ به میزان ۲۷/۷ 
درصد کاهش پیدا کرده و به سطح کمتر از میانه کانال ۳۰ درصد رسیده 
که نشان می دهد، گمانه زنی های صورت  گرفته در زمینه نرخ تورم بانک 

مرکزی کاملًا غیرواقعی و مغرضانه بوده است«.

 Wپاسخ بانک مرکزی
روابــط عمومی بانــک مرکزی در پاســخ به گزارش ســازندگی 
نوشت:»متاســفانه ملاحظه می شــود که روزنامه ســازندگی به جای 
پرداختن به بحث های کارشناسی و ارائه تحلیل های علمی، با مبنا قرار 
دادن ســخنان اشتباه و غیرکارشناســانه آقای همتی، رویکردی کاملا 
سیاسی و مغرضانه را در منعکس کردن تحولات رخ داده در متغیرهای 
گاهی  پولی کشور دنبال کرده است که این امر نه تنها کمکی به ارتقای آ
و تنویر افکار عمومی نمی کند،بلکه با ایجاد انتظارات منفی در جامعه، 
دارای آثــار مخــرب بر فضای اقتصادی کشــور خواهد بــود. لازم به 
یادآوری اســت که آقای همتی در دو ســال ونیم گذشته به کرات اقدام 
به ارائه تحلیل ها و مقایسه های غلط در زمینه تغییرات مانده متغیرهای 
پولی نموده اند و بانک مرکزی نیز متعددا توضیحات لازم را در خصوص 
غیرصحیح بودن تحلیل ها و مقایســه های ارائه شده توسط ایشان بیان 
کرده است. به عنوان نمونه، مطلب زیر یکی از پاسخ های بانک مرکزی 
به مقایســه های آماری آقای همتی اســت که در تاریخ ۳ /۱۰ /۱۴۰۱ با 
عنوان »پاســخ بانک مرکزی به مقایسه مغالطه آمیز آقای همتی درباره 

پایه پولی، نقدینگی، ارز و تورم« انتشار یافته است: 
»رئیس کل اسبق بانک مرکزی )جناب آقا ی دکتر همتی( با انتشار 

یادداشتی در فضای مجازی با مقایسه غیرکارشناسی افزایش مانده پایه 
پولی و نقدینگی در 8 ماه ابتدایی ســال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه در 
دو سال قبل )سال ۱۳۹۹( خبر از خلق پول سه برابری در دوره حاضر 
می دهند. بر اســاس این نوع منطق مقایســه و تحلیل در سال ۱۳۹۹ 
معادل یک سوم کل دوران ریاست جمهوری آقای روحانی، ۲.۵ برابر 

کل دوران ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد، ۱۷.۶ برابر کل دوران 
ریاست جمهوری آقای خاتمی و ۱۰۰ برابر کل دوران ریاست جمهوری 

آقای هاشمی، خلق پول در اقتصاد رخ داده است«. 
علی ایحال، فارغ از روش نادرســت و مغالطه آمیز رئیس کل سابق 
بانــک مرکزی در تحلیل ارقام کل های پولی )مقایســه صرف ســطح 
متغیرهای انباره و بی توجهی به تحولات رشد آنها در یک دوره زمانی(، 
بررســی روند رشــد نقدینگی در دو سال گذشــته حاکی از مدیریت 
باثبات نقدینگی و حرکت این متغیر کاملا مبتنی بر مســیر برنامه ریزی 
شده توســط بانک مرکزی بوده اســت. رجوع به ارقام رشد نقدینگی 
طی ســال های ۱۳۹8 الی ۱۴۰۰ و مقایســه آن با ارقام رشــد نقدینگی 
طــی ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ می تواند معیار مناســبی برای قضاوت 
در خصــوص مدیریت کل های پولــی در دوران تصدی آقای همتی در 
بانک مرکزی و دوره کنونی باشــد. بدون تردید، روند صعودی رشــد 
نقدینگی و ثبت ارقام بی ســابقه این متغیر در پایان ســال ۱۳۹۹ و نیمه 
اول سال ۱۴۰۰ مســاله ای بس نگران کننده بود که تداوم آن می توانست 
اقتصاد کشور را با معضلات و مخاطرات گوناگونی مواجه کند و ضمن 
افزایش نااطمینانی ها در تصمیمات خرد فعالان اقتصادی کشــور، آثار 
مخربــی بر متغیرهای کلان اقتصادی به وجود آورد. حال که حدود دو 
ســال از آن مقطع نگران کننده گذشته است، متغیرهای پولی کشور در 
وضعیت نســبتاً پایداری قرار گرفته اند و آمارها حاکی از تحقق اهداف 
بانک مرکزی در کنترل رشــد نقدینگی و قرار گرفتن در محدوده های 
تعیین شــده، دارد. مرور مسیر طی شده نشــان دهنده آن است که نرخ 
رشد ۱۲  ماهه نقدینگی از ۴۲.8 درصد در پایان مهر  ماه ۱۴۰۰ طی یک 
روند نزولــی به ۳۱.۱ درصد در پایان ســال ۱۴۰۱ و متعاقبا به ۲۴.۳ 
درصد در پایان ســال ۱۴۰۲ رسیده اســت. ارقام فوق به خوبی بیانگر 
توفیق بانک مرکزی در اجرای سیاست کنترل مقداری ترازنامه بانک ها 
و دستیابی به اهداف کنترل رشد کل های پولی و مدیریت رشد نقدینگی 
در محدوده هدف تعیین شده برای سال ۱۴۰۱ )۳۰ درصد( و سال ۱۴۰۲ 

)۲۵ درصد( است.
 لازم به تاکید اســت که در تحلیل کل های پولی و تاثیر آن بر تورم، 
نقدینگــی )که نمایانگر مجموع خلق پول بانک ها و 
بانک مرکزی است( از اهمیت بالایی برخوردار است 
و متغیر مذکور اســت که به صورت سپرده در اختیار 
آحاد فعالین اقتصادی قرار دارد و قدرت خرید ایجاد 

می کند.
در زمینه تحولات پایه پولــی نیز لازم به توضیح 
اســت که رشــد پایه پولی در نیمه دوم سال ۱۴۰۱ به 
دنبال اجرای سیاســت های افزایش نســبت سپرده 
قانونــی، روند صعودی را طی کــرد و به رقم ۴۵.۰ 
درصد در فروردین ماه ۱۴۰۲ رسید. اما در ادامه، اثر 
متغیر مذکور بر رشد پایه پولی کاهش یافته،به طوری 
که رشد پایه پولی در پایان اسفند ماه ۱۴۰۲ به ۲8.۱ 
درصد رســیده اســت. لازم به یادآوری است که در 
سال گذشته بانک مرکزی مکررا در خصوص اینکه 
بخشی از افزایش رشد پایه پولی در بازه نیمه دوم سال ۱۴۰۱ و نیمه اول 
سال ۱۴۰۲ به معنای تزریق پول پرقدرت به اقتصاد نبوده بلکه به واسطه 
افزایش نسبت ســپرده قانونی رخ داده، توضیحات لازم را ارائه کرده و 
ملاحظه می شــود همان طور که بانک مرکزی از پیش اعلام کرده بود، 

نرخ رشد پایه پولی در پایان سال ۱۴۰۲ به زیر ۳۰ درصد رسیده است.

پاسخ بانک مرکزی به گزارش »چاپیدن پول«:

به مطالب همتی استناد نکنید
سعید خوش بین

خبرنگار سازندگی
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گزارش ایرانشهر

در سال های اخیر، زنگ خطر مهاجرت کادر درمان از 
کشور به صدا درآمده است اما متولیان امر به گفتار درمانی 

و وعده های پوچ روی آورده اند.
فرســودگی بالای ۵۰ درصد از منابع فیزیکی و مراکز 
درمانی، کمبود نیروی انســانی، عــدم پرداخت به موقع 
حقوق نیروها و مطالبات پزشــکان و پرســتاران، عدم 
پرداخت مطالبات بیمارســتان ها و مراکز بهداشتی، نبود 
بودجه کافی برای خرید ملزومات و تجهیزات مصرفی و 
مورد نیاز بیماران، نبود بودجه کافی برای تعمیر تجهیزات 
پزشــکی و نوســازی، عــدم تامیــن دارو از عمده ترین 

مشکلاتی  است که وزارت بهداشت درگیر آن است.
ما در اســتان سیستان وبلوچســتان قدردان فداکاری 
کادر درمان هســتیم امــا تعرفه هــای غیرواقعی و عدم 
پرداخــت به موقع حقوق نیروهای شــرکتی و قراردادی 
و عدم پرداخت کارانه های پزشــکان و پرستاران از سوی 
وزارت بهداشــت انگیزه را از وجود آنها سلب کرده و با 
توجه به شرایط بد اقتصادی و معیشتی، این موضوع تاثیر 
مستقیمی با نحوه ارتباط گیری آنها با مردم و بیماران دارد.
وضعیت بیمارستان  امام علی چابهار مطلوب نیست 
و نمی تواند پاسخگوی نیاز بیش از ۷۰۰ هزار نفر از مردم 
جنوب اســتان سیستان وبلوچستان باشــد، بیمارستان 
۵۴۰ تخت خوابی که در سال ۹۷ کلنگ زنی شد قرار بود 
طی بازه زمانی ســه ساله افتتاح شود اما متاسفانه تاکنون 

بلاتکلیف است.
مشکلات درمانی مردم جنوب استان در این بیمارستان 
تمامی ندارد و ناگفته نماند بیمارســتان امام علی چابهار 
علاوه بــر عدم دارایی اســتانداردهای کشــوری، فاقد 
سیســتم اعلام حریق و تهویه هوا و سیستم مرکزی برای 
گردش هوا جهت مطبوع کردن فضاست که این موضوع 

به خودی خود یک عامل انتقال ویروس هست.
وزارت بهداشت و سازمان بی برنامه و بودجه باید نگاه 
ویژه ای به بیمارستان های چابهار، نیک شهر و کنارک که 

در جنوب استان قرار دارند، داشته باشد.
بندر چابهار یکــی از کریدور های مهــم بین المللی 
اســت و به گواه عزیزان چهارراه اتصال جهانی اســت و 
مورد توجه سرمایه گذاران خارجی و هیات های اقتصادی 
بلندپایه جهان اســت اما وضعیت بیمارســتان فعلی که 
اکنون با فرسودگی بالای ۵۰ درصد مواجه است و خطر 
تخریب آن با هرگونه ســونامی و توفــان در دریا، در بیخ 

گوش مردمان قرار دارد.
فرسودگی بیمارستان امام علی چابهار با قرار گرفتن 
آن در کنــار دریا و رطوبت بالا به حدی رســیده اســت 
که قســمتی از آن با جک آهنی نگهداری می شود و این 
بیمارســتان در مواقع بحرانی خــودش وضعیت بحرانی 
دارد، ســازمان برنامــه و بودجه بایــد در این خصوص 
اهمیت ویژه ای قائل باشد و وزارت بهداشت باید پیگیر 

تعیین تکلیف بیمارستان ۵۴۰ تخت خوابی باشد. 
می طلبد در شرایط کنونی وزارت بهداشت اصلاحی 
در روش و شــیوه مدیریــت برنامه ریــزی و تخصیص 
اعتبارات برای بازسازی زیرساخت ها و همچنین خرید 
تجهیزات ها داشته باشد، ما باید بپذیریم که تغییر مدیریت 
بیمارســتان ها هر ۶ ماه یک کار اشــتباه است و مدیران 
بیمارستان ها نمی توانند که با دست خالی و بدون اعتبار 

شق القمر کنند.
ما اکنون در اکثر بیمارســتان های دولتی کشور شاهد 
حجم ســنگین بدهی به شرکت های دارویی و تجهیزات 
پزشکی و همچنین شــرکت های پیمانکار در زمینه تهیه 
غذای بیمارستان ها و تاسیســاتی و... مواجه هستیم و 
همین موضوع باعث شــده تا روند تامین سایر نیازهای 

بیمارستان ها دچار اختلال شود.

فرسودگی بیمارستان چابهار   
 قسمتی از دیوارهای بیمارستان
با جک آهنی حفظ شده است

پاره پاره تهران 
کارشناس می گویند: تقسیم تهران سیاسی است و مبنای نظری روشنی ندارد

شهلا کاظمی، جمعیت شناس گفت: جمعیت دختران زیر ۳۰ 
سال  در سال ۱۳۹۵ از ۱8 میلیون و ۷۰۰ هزار نفر به ۱۷ میلیون 
و 8۰۰ هــزار نفر کاهش یافته اســت. مطابق آمارهای ســال 
۱۳۹۵ تخمین زده می شود که حدود ۴۰ درصد گروه های سنی 
۲۰ تا ۳۰ سال جمعیت دختران، شاغل و درصدی نیز بیکار و 
در جســت وجوی کار باشند. ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر از آنها 

۱۵ تا ۳۰ ساله هستند. 

طبــق اعلام دانشــگاه صنعتی خواجــه نصیر با اســتناد به 
تبصره های مواد ۳،۲ و ۷ ماده ۳۲ شیوه نامه انضباطی دانشجویی 
تحت عنوان تخلفات رایانه ای و مجازی،  دانشجویان این دانشگاه 
از عضویت در شبکه های مجازی غیرمجاز منع شدند و تشکیل 
گروه های دانشــجویی بالای ۱۰۰ نفر نیز منوط به کسب مجوز از 
دانشگاه شد. درحال حاضر هیچ یک از گروه های دانشجویی که 

در بستر فضای مجازی فعال هستند، مجوز قانونی ندارند.

ابوالفضل موســوی پور،  رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: 
پلیس راهور برای نظارت بهتر به معابر شهر به منظور مدیریت 
ترافیک نیاز دارد تا به دوربین های برخی از اماکن دسترسی داشته 
باشد. وی با بیان اینکه البته دسترسی پلیس تنها به دوربین هایی 
است که به معابر اصلی دید داشته باشد، گفت: به عنوان مثال، 
می شود پلیس راهور دسترسی به دوربین پمپ های بنزین، اماکن 

تجاری )پاساژها( و حتی مراکز انتظامی داشته باشد.

دسترسی به دوربین هاممنوعیت های خواجه نصیر18 میلیون زیر 30 ساله

گروه اجتماعی: اواخر آبان  ماه سال گذشته رئیس دولت سیزدهم 
در مراســم بهره برداری از یک پروژه بیمارستانی در شهرستان 
شــهریار در غرب اســتان تهران از تصمیماتی در حوزه تقسیم 
اســتان تهران خبر داد؛ او گفته بود، با توجه به توسعه شهر های 
اندیشه، شهریار و شهر های پیرامونی، تقسیمات کشوری در این 
خطه نیازمند تغییرات جدی و تجدیدنظر اســت و شاید نیاز به 
تشکیل شهرستان ها یا اســتانی تازه باشد. بعد از گفته های او، 

دستور ویژه ای برای بررسی این موضوع صادر شد.
 اما رئیسی از چه طرحی صحبت می کرد؟ 
طرح تشکیل یک استان جدید، تحت  عنوان 
»اســتان تهــران جنوبی« در هیات ر ئیســه 
مجلس آذرماه سال ۱۳۹8 اعلام وصول شد 
و طراحان آن به  دنبال ضمیمه کردن ســاوه از 
استان مرکزی به استان تهران جنوبی بودند که 

این طرح به جایی نرسید. 
اما از نیمه دوم ســال گذشــته دوباره این 
بحث مطرح شــد و به  نظر می رسد دولت در 
اجرای آن مصمم است؛ چون احمد وحیدی، 
وزیــر کشــور این بــاره گفته که  » تشــکیل 
اســتان های جدید در غرب و شــرق تهران 
به عنوان یک برنامه کلی در دســت بررســی 

اســت و پس از طی مراحل در دولت باید توســط مجلس به 
تصویب برسد«.

 بنابر روایت او: » الحاق برخی شهرســتان ها به استان های 
تهران شــرقی و تهران غربی مشخص شــده است اما برخی 
شهرســتان ها هنوز قطعی نشده و در دســت بررسی است«.  
وزیر کشور در پاسخ به این سوال که آیا بخش هایی از شهرستان 
ری به استان های شرقی و غربی ملحق خواهد شد یا نه؟ گفته 
که »چنین چیزی صحت ندارد. همچنین براساس طرح های 
کنونی، دماوند و فیروزکوه از استان تهران جدا نخواهند شد«.

بعد از آن هم علیرضا فخاری، استاندار تهران با اشاره به نام 
شهرستان های غربی و جنوب شــرقی استان تهران، جزئیات و 
ملاک های مورد مطالعه برای تقسیم استان های غربی و شرقی 

تهران را اعلام کرد. 
او در رابطه با موضوع تشکیل دو استان غربی و شرقی تهران 
گفته، دو منطقه در این طرح وجود دارد که در غرب شــهریار، 
ملارد، بهارســتان و پرند شهرهای این بخش و در حوزه جنوب 
شرقی نیز ورامین، پاکدشت، پیشوا و قرچک جزو محدوده هایی 

است که این ۴ شهرستان مشمول طرح جداسازی می شوند.
فخاری با اشــاره به اینکه مطالعــات این طرح مدت زیادی 
است آغاز شــده، گفته که:»باید با شرایط امروز جمعیتی طرح 
را منطبق کنیم. براســاس سرشماری هوایی که از گذشته داریم 
در غرب اســتان تهران نزدیک به ۳ میلیون نفر جمعیت داریم و 
در جنوب شرقی استان هم یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر جمعیت 
داریم؛ لذا به لحاظ گسترش جمعیت باید ملاحظاتی را در نظر 

بگیریم«.  
به گفته او، ملاحظات سرزمینی، جمعیتی و جغرافیایی هر 
دو منطقه و چگونگی تامین زیرســاخت ها بســیار مهم است 
و تقســیم و تفکیک زیرســاخت ها اهمیت بسیار زیادی دارد 
و قطعاً باید مطالعات میزان خدماتــی که مردم باید در هر دو 
استان بگیرند، کامل شود؛ باید مباحث اقلیمی و جمعیتی هم 

به لحاظ ترکیب دارای منطق باشد.
عدم تجانس ترکیب بندی جمعیتی در بخش غربی اســتان 
یکــی از دلایل ایــن طرح اعلام شــده و این درحالی اســت 
کــه اســتاندار تهران معتقد اســت، در بخش جنوب شــرقی 
ترکیب بندی جمعیتی دارای تجانس اســت و به لحاظ گویش 

و سایر مولفه های تاثیرگذار مانند مولفه های اجتماعی، ممکن 
است در نقاطی ناهمگونی و در جاهایی همگونی داشته باشیم.
آن طور که گزارش شــده؛  هدف از اجرای این طرح، تقسیم 
مدیریتی اســت. پیش از این، اســتاندار پایتخت جزئیاتی از 
این تقســیم بندی را اعلام کرده بود و به گفتــه او، برای غرب 
استان تهران با مرکزیت شــهریار پیش بینی ها و پیشنهاد هایی 
شــده است؛ بخش دیگر هم به شرق تهران مربوط است که با 

مرکزیت ورامین یا دماوند شکل خواهد گرفت.

او البته تاکید کرده بود که اولویت اول غرب تهران است که 
تقسیمات در آنجا ابتدا شکل گیرد و پس از آن می توان در حوزه 

جداسازی در شرق هم اقدامات خود را انجام داد.
اما در نهایت این موضوع ســبب واکنش اعضای ســابق 
شورای شهر تهران شــده است. حسن رسولی، نماینده سابق 
شورای شــهر تهران گفت که تشکیل دو استان جدید پیرامون 
شــهر تهران، نیت های سیاسی و انتخاباتی را به همراه دارد که 
می تواند در کوتاه مدت رضایت ساکنان دو استان را جلب کند 
اما در بلندمدت مشکلاتی را به همراه خواهد داشت. همچنین 
غلامرضا انصاری، عضو شورای چهارم شهر تهران نیز معتقد 
اســت:»مطرح شــدن موضوع تشکیل اســتان تهران شرقی 
و غربی یک طرح پوپولیســتی اســت و در صورت عملیاتی و 

اجرایی شدن موفقیتی را به همراه نخواهد داشت«. 

 W تنها راه جواب دهی نیاز به خدمات، خرد کردن تهران
نیست 

پیروز حناچی، شــهردار ســابق تهران و اســتاد دانشکده 
معماری دانشگاه تهران، مخالف تقسیم تهران است و به روند 
تقسیمات کشوری اشــاره کرده و می گوید:»وقتی به وضعیت 
تقســیمات کشــوری در ایران در چند دهه اخیــر نگاه کنیم، 
می بینیم که به  ســمت خُرد شدن تقســیمات کشوری حرکت 
می کنیم که در برخی موارد لازم است. به  عنوان مثال، این روند 
در استان های خراسان، کرمان و سیستان وبلوچستان به  واسطه 
وسعت آنها لازم بود،اما اینکه در همه  جای کشور با این آهنگ 
تند حرکت کنیم، محل بحث اســت و مطمئن نیســتم مبانی 
نظری روشــنی پشت آن وجود داشــته باشد. نسبت جمعیت 
شــهری و روســتایی در ایران طی چند دهه تغییر کرد و امروز 
۷۰ درصد جمعیت در شــهرها و ۳۰ درصد در روستاها زندگی 
می کنند اما آیا واقعاً جایی که به  نام شــهر می شناســیم، شهر 
اســت؟ طبق تعریف قانون تقسیمات کشوری هر ۵ تا ۱۰ هزار 
نفر با شرایطی مشــخص به عنوان شهر شناخته می شوند. در 
قانون برنامه پنجم، بندی آمد که پیشنهاد دولت نبود و طبق آن، 
شــهری که در مرکزیت بخش استان قرار دارد با هر جمعیتی، 
شهر شناخته می شود؛    دلیل ما درحال  حاضر شهرهایی با ۷۰۰ 

یا هزار نفر جمعیت داریم که در واقع روستا هستند«.

او ادامــه می دهد:»نظریه دیگری وجــود دارد که طبق آن 
موضوع اقتصاد زمین با این مساله ارتباط مستقیم دارد. زمانی 
که اعلام می شــود یک روســتا قرار است به شهر تبدیل شود، 
قیمــت زمین در آن چند برابر می شــود. بــرخلاف آنچه فکر 
می کنیم تهران برخوردار است، نرخ رشد اقمار آن بسیار بالاتر 
از مرکز کلانشهر اســت. به عنوان مثال، حدفاصل سال های 
۶۵ تا ۷۵، وحیدیه در اطراف تهران 8۴ درصد، صباشــهر ۷۶ 
درصد، خادم آباد 88 درصد، فیروزآباد ۵۵ درصد و خاورشهر 
۶۴ درصد رشــد جمعیت داشــته اند. آیا به 
این انــدازه برای آنها خدمات تامین کرده ایم؟ 
درخواســت برای تامین خدمــات، یکی از 
خواســته های واقعی است که در این مناطق 

وجود دارد«.
از  می دهد:»پــس  ادامــه  حناچــی 
ناآرامی های سال ۷۵ در اسلامشهر و مشهد، 
مطالعات مجموعه شــهری انجام شــد که 
نشــان داد، ریشــه این ناآرامی ها در اطراف 
کلانشهرها در مناطقی بود که به آنها اسکان 
اسکان جمعیت  گفته می شــود.  غیررسمی 
بــدون برنامه انجــام شــده و در این مناطق 
نارضایتی انباشته  شده، وجود دارد. آنها مانند 
انبار باروت هستند. همه اینها در شرایطی است که این مناطق 
هم معمولًا در شریان های اصلی کلانشهرها هستند«. به گفته 
او، نتایج مطالعات مجموعه  شــهری تهران نشان می دهد که 
این شــهر به کنترل تراکم خارج از برنامه در مرکز کلانشــهر، 
پرداختن به موضوع مسکن کم درآمدها، توسعه حمل ونقل بین 
تهران و اقمار آن، یکپارچگی مدیریت در منطقه کلانشــهری 
و سیاســت های نبود تمرکز در کلانشهر نیاز دارد. در کنار این 
موارد، طبق مطالعه مجموعه شهری، کلانشهر تهران باید به ۹ 

حوزه تقسیم و برنامه ای برای آنها تهیه می شد«. 
براساس اعلام او، این مطالعات مثل قانون برنامه چهارم، 
با بدشانســی روبه رو شــد و به دســت کسانی رســید که در 
مســیر برنامه حرکت نمی کرده و احســاس می کردند که این 
سیاســت ها بازدارنده اســت و جلوی مانور آنهــا را می گیرد. 
مصوبه شورای عالی شهرسازی به دولت پیشنهاد شد و دولت 
مصوبه ای در ادامه مطالعه یاد شــده تصویب و بخش هایی از 
آن را تایید کرد اما رئیس وقت شــورای شهر تهران، نامه ای به 
رئیس مجلس نوشت و اعتراض کرد که چیزی به نام مجموعه 
شــهری تهران نداریم و به  همین  دلیل مصوبه هیات  وزیران به  

دلیل عدم  انطباق با قانون، متوقف شد.  
او با تاکید بر اینکه مبانی نظری روشــنی پشــت تقســیم 
سیاسی استان تهران نیســت، ادامه می دهد: »در سال 8۴ که 
این مطالعه انجام شــد، تهران ۳۲ شهر و ۱۲ شهرستان و یک 
استان داشت. در ســال ۹۲، تهران ۵8 شهر و ۲۱ شهرستان و 
دو اســتان داشــت که این روند آهنگ تقسیمات شهری را در 
اطراف کلانشهر نشــان می دهد. تنها راه جواب دهی به نیاز به 
خدمات، خُرد کردن تقســیمات کشــوری نیست. این کار در 
اطراف کلانشــهرها، یعنی سپردن تصمیم گیری به مدیرانی که 
اهمیــت تصمیمات خود را درک نمی کننــد. مثلًا قبل از دوره 
مدیریت من، تصمیم گرفته شــده بود که مترو به اسلامشــهر 
برسد اما در توان شهرداری نبود و از محدوده تهران هم خارج 
بود. شهرداری اسلامشهر گفت که با هزینه خودش آن را انجام 
می دهد. این شهرداری، هزینه چندهزار میلیاردی آن را از کجا 
تامین می کند؟ به غیر از اینکه زمین های اطراف اسلامشهر زیر 
بار کاربری های دیگری قرار می گیرد؟ مگر اســتانداری تهران 

می تواند این تعداد نقطه جمعیتی را کنترل کند؟«

نصیر جدگال
فعال حوزه اجتماعی بلوچستان
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حاشیه

تتلو )امیرحســین مقصودلو( همچنان خبرســاز 
اســت. چنانکه عمــوی او نیز دیروز بــه خبرگزاری 
انصاف نیــوز رفتــه تا از گذشــته او ســخن بگوید و 
بخش هایی از زندگی اش را روشــن کند. او می گوید: 
تتلو تحت تاثیر دوســتان بد و مواد مخدر قرار گرفته 
است. عموی تتلو می گوید: امیرحسین پدرش را خیلی 
دوست داشت. وقتی کوچک بود، فوتبال بازی می کرد 
و در خانواده بود. از همان ۱۰، ۱۲ ســالگی به خواندن 
بسیار علاقه داشت. اینها رشت بودند. وقتی به تهران 
آمدند وارد موسیقی زیرزمینی شد. سبک خاصی به 
قول خودشان اجرا می کرد و یواش یواش تا اینجا آمد. 
پدر امیرحسین خیاط بود. بنابر دلایلی خیاطی را رها 
کرد و در یک شرکت ســاختمانی که داداش های من 
داشتند، فعال شــد. بعد هم تصادف کرد. یک نیسان 
ارتش در اتوبان صیاد شــیرازی به او زد. ایشــان یک 
هفته در کما بود و بعد هم فوت کرد. این اتفاق مربوط 
به سال ۱۳8۴ است. من فکر می کنم امیرحسین ۱8 یا 
۲۰ ساله بود که پدر و مادرش از هم جدا شدند. ایشان 
مستقل زندگی می کرد، یا در مقاطعی با پدر یا مادرش 
زندگــی می کرد. خیلی ارتباط خوبی با همه داشــت. 
امیرحسین اخلاق خیلی خوبی داشت. الان هم دارد. 
اگر اینجا حضور داشته باشد همه تان را مجذوب رفتار 
و حرکات خود می کنــد. اینقدر که بچه  خجالتی و با 
حجب وحیایی ا ست. امیرحسین را بعداً دوستانش و 
مواد کنترل می کردند. امیرحســین چه در ترکیه و چه 
در ایران، دوســتان و اطرافیانش واقعاً خوب نبودند. 
واقعــاً او را هدایت و کنترل می کردنــد. اینجا که بود 
مواد نمی کشید اما آنجا خودش می گفت، قرص های 
ترامادول زیاد مصرف می کــرد، گل مصرف می کرد، 
مشــروب می خورد و قارچ های ســمی بــرای اینکه 
خوابش ببرد، مصرف می کرد. کســی که گل بکشد، 
ترامادول بخورد، ســیگار برگ بکشد و ورزش کند، 
خطرناک اســت. یعنی از نظر من خطرناک اســت. 
به نظر من امیرحســین باید معاینه شود. یک اشکال 
ژنتیکی، که الان قابل بازگو کردن نیست، دارند. یک 
روانشــناس حتماً با یک معاینه  خیلی ساده می  تواند 
تشخیص دهد که امیر مشکل دارد. امیرحسین اصلًا 
سیاسی نیست. سال ۹۶ او می خواست به قشم برود 
آقای رئیســی می خواست مشهد برود. امیرحسین را 
در فرودگاه بردند که همدیگــر را ببینند. همان قضیه 
باعث درگیری من و امیرحسین شد. دعوا و قهر بین 
مــا اتفاق افتاد. به من گفته بود که عمو به چه کســی 
رای می دهی؟ و من هم گفته بودم به آقای روحانی رای 
می دهم. بعد هم به مــن گفته بود اگر بخواهی من هم 
می آیم تبلیغش را می کنم. من ناگهان دیدم پیش آقای 
رئیســی رفته است! من یک پست گذاشتم و گفتم که 
ایشــان می خواســته به روحانی رای بدهد ولی بعد با 
آقای رئیســی عکس گرفته است. بعد این شروع کرد 
به من ناسزا گفتن و دعوا کردن که تو نگذاشتی! اینها 
می خواســتند به من کنسرت برج میلاد را بدهند. من 
او را ســال 88 پیش مسئول ســتاد هنرمندان حامی 
میرحســین بردم. گفت من این آهنگ را می ســازم. 
من را با ماشــینش به خانه برد و بعد نیم ساعت به من 
زنگ زد و گفت: »عمو این خوبه؟!« همان پشت تلفن 
آن را برایم خواند. خب این آدم واقعاً باهوش اســت. 
خواند و ســی دی اش را ساختیم و تکثیر کردیم. شب 
که داشــتیم می رفتیم میدان ونک دیدیم همه دارند در 
ماشین هایشان گوش می دهند. آدم باهوشی  است. در 
عرض یک ساعت برای شمایی که زندگی تان را برایش 
شرح داده اید، آهنگ می سازد و شعر می گوید. باهوش 
است اما هوشش در آن کانال است. در اینکه خودش 

را حفظ کند ناتوان بوده است.

بچه خجالتی بود اما ناگهان...
عموی تتلو از زندگی خانوادگی تتلو می گوید

کارنامه: خاطرات هاشمی 1379

ادامه سه شنبه 23 اسفند   
موج تروریسم در پاکستان

رســانه های غربــی از ســفر آقــای خاتمــی، 
]رئیس جمهــور[ به روســیه و توافقــات نظامی و 
هسته ای اظهار ناراحتی می کنند و در داخل، انتقاد از 
قوه قضائیه به خاطر بازداشت ها، زیاد است. امروز 
رســماً بازداشــت ۲۱ نفر از ملی مذهبی ها و نیز آزاد 
شدن ۱۰ نفر از آنها اعلان شد. ۱۵۲ نفر از نمایندگان 
مجلــس و تعدادی از احزاب، اقــدام قوه قضائیه را 

محکوم کردند.
در پاکستان، موج تروریسم بعد از اعدام حق نواز، 
]قاتل شهید صادق گنجی، رئیس خانه فرهنگ ایران 
در لاهور پاکستان[ شدت یافته و تاکنون بیش از ۵۰ 
نفر از این رهگذر جان باخته اند. در اندونزی فشاری 
روی ]عبدالرحمــن[ وحیــد، رئیس جمهور، برای 

استعفا زیادتر شده است. 

چهار شنبه 24 اسفند   
انتقال مجلس به ساختمان جدید در بهارستان

در خانه بــودم. کمی هم تــب دارم. تمام روز به 
مطالعه گذشت. عفت و بچه ها به ]باغ پسته محسن 
در جاده[ ساوه رفته بودند و ظهر هم نیامدند. اصلاح 
متن مصاحبه با آقای صادق الحسینی و مقدمه کتاب 
»امام علی)ع( در بیان هاشمی رفســنجانی«، وقت 
زیادی  گرفت. در رسانه های خارجی، پیگیری سفر 
آقای ]ســیدمحمد[ خاتمی به روســیه و توافقات 
احتمالی مورد توجه است و معلوم است که غربی ها 
فشار را بر روســیه زیاد کرده اند که امتیازی به ایران 
ندهد و هنوز تحلیل دربارۀ ســخنرانی آقای خاتمی 
در مجلس را ادامه می دهند. رادیو ]صدای[ آمریکا 
از قول ســران ضدانقلاب گفت که این ســخنرانی را 
اگر آیت الله خامنه ای می کرد، مناســب بود و آقای 
خاتمی، انگار از طرف رهبــری حرف می زد و روی 

عدم تامین خواسته های مردم، مانور می دهند. 
مجلس، دیروز به ســاختمان جدید ]در میدان[ 
بهارســتان منتقل شــد و مراسمی داشــتند که من 
نتوانستم شرکت کنم. بیش از ۱۰۰ نفر از نمایندگان، 
اعلان مخالفت کردند و تحلیل این است که این اقدام 
بــرای جواب به افکار عمومی اســت که هزینه های 
زیاد ســاختمان جدید را زیــادی می دانند و آن را به 

گردن مجلس  گذشته می گذارند. 

274 اصلاحات در  بحران  

کافه علیرضا بیرانوند، گلر ملی پوش پرســپولیس به دستور اماکن پلمب شد اما 
همشهری آنلاین نوشت: این کافه به دستور مقامات قضایی پلمب شده است.  بستن 
کافه ها عموماً به دلیل مســاله حجاب اســت که رخ می دهد. اماکــن از کافه داران 
خواســته اســت که از ورود افرادی که حجاب ندارند، جلوگیری کنند اما برخی از 
کافه داران ایــن کار را نمی کنند و طبعاً پس از گزارش هایی که به اداره اماکن می رود 
برای مدتی کافه های آنها بســته می شــود و در قبال پرداخت جرائمی، کافه پس از 
مدتی باز می شود. کافه رستوران لوکس علیرضا بیرانوند با نام کافه »پی وان« چندی 
پیش با حضور افراد سرشناس و ســلبرتی های ورزشی و سینمایی مختلفی افتتاح 
شــد. این کافه در منطقه هروی و پاسداران واقع شده است. حالا طبق اطلاعیه ای 
که در صفحه این کافه منتشر شده است، کافه علیرضا بیرانوند به دستور اداره اماکن 
و به دلیل عدم رعایت قوانین و مقررات کشور و عدم توجه به ضوابط انتظامی پلمب 
شده اما تاکنون بیرانوند به این اتفاق واکنشی نشان نداده است. موج تعطیلی کافه ها 
از سال گذشــته آغاز شــد. پس از فروکش کردن اعتراضات ۱۴۰۱ و ورود به سال 
۱۴۰۲ آرام آرام کافه داران مورد توجه قرار گرفتند زیرا تردد زنان و دخترانی که حجاب 
نداشتند به کافه ها افزایش یافته بود. این اتفاق به خصوص در اطراف دانشگاه تهران 

بیشــتر از نقاط دیگر شــهر بود به همین دلیل نیز به صورت غیرمســتقیم از سوی 
دانشگاه تهران به آنها پیام داده شد که اگر زنان بی حجاب را بپذیرند، تعطیل خواهند 
شد. پس از آن در اواخر شهریورماه بود که نامه ای منتسب به رئیس دانشگاه تهران 
خطاب به وزیر علوم منتشــر شــد که در آن عنوان شــده بود: »به منظور صیانت از 
فرهنگ اصیل اسلامی- ایرانی و جلوگیری از اشــاعه فرهنگ غیرخودی در طول 
یک  ســال ونیم گذشته تمام کافه های اطراف دانشــگاه تعطیل و جمع آوری شده اند 
که کافه پنجره، کافه ایما، کافه سکو، کافه باکارا و... از آن جمله است. این مهم با 
همکاری تمام بخش های دانشگاه تحقق یافته است. در این میان صرفاً کافه »گدار« 
که فعالیت آن مغایر با ارزش های اسلامی و سیاست های علمی و پژوهشی دانشگاه 
است، فعال است. متاسفانه آن کافه تلاش می کند با ایجاد رابطه با بخش های بیرون 
دانشگاه به فعالیت خود ادامه دهد که با تلاش همکاران دانشگاه پیش بینی می شود 
به زودی آن کافه نیز جمع آوری شود«. بدین ترتیب کافه داران تحت نظر قرار گرفتند 
و از آن پس هر کدام از آنها که زنان بی حجاب را پذیرش می کردند دچار مشــکلاتی 
شــدند. اکنون کافه بیرانوند نیز تحت تاثیر همین اتفاقات و تصمیمات برای مدتی 

پلمب شده است.

 کافه متعلق به علیرضا بیرانوند پلمب شد

بستن شدن کافه پی وان
جامعه

بابک پاک نیا، وکیل محمد رسول اف، فیلمساز ایرانی با انتشار متنی در 
شبکه اجتماعی ایکس از تایید حکم حبس آقای رسول اف به اتهام »اجتماع 
و تبانی به قصد ارتکاب جرم علیه امنیت کشور« در دادگاه تجدیدنظر خبر 
داد. پاک نیا نوشــت: »محمد رسول اف به موجب حکم صادره از شعبه  ۲۹ 
دادگاه انقلاب اسلامی به تحمل 8 سال حبس )۵ سال قابل اجرا(، شلاق، 

جزای نقدی و ضبط مال محکوم شــد. این حکم در شــعبه  ۳۶ دادگاه 
تجدیدنظر عیناً تایید و اکنون پرونده به اجرای احکام ارســال شده 
است. دلیل اصلی صدور این حکم، امضای بیانیه ها و ساخت فیلم و  
مستند است که از نظر دادگاه، این اقدامات مصداق اجتماع و تبانی 

به قصد ارتکاب جرم علیه امنیت کشور محسوب می شود«. 
پیش از این خبر اعلام شده بود، آخرین ساخته محمد 

رسول اف با عنوان »دانه انجیر معابد« قرار است در 
بخش اصلی جشــنواره بین المللی فیلم کن که از 
۱۴ تا ۲۵ مه در شهر کن در جنوب فرانسه برگزار 

می شود برای کسب نخل طلای این جشنواره به رقابت بپردازد. وب سایت 
اسکرین دیلی با انتشار خلاصه ای از داستان این فیلم نوشت که ماجرا درباره 
»یک قاضی است که با تشدید اعتراضات سیاسی سراسری و ناپدید شدن 
مرموز اسلحه اش به برخی از افراد نزدیک خود شک می کند و این موضوع 
تنش روابط او با خانواده اش را افزایش می دهد. سال گذشته محمد خزاعی، 
رئیس سازمان سینمایی در مراسم تقدیر از سینماگران انقلاب، خبر 
داده بود که »محمد رسول اف و جعفرپناهی مورد عفو رهبری 
قرار گرفته اند«. اکنون مشــخص نیست که این حکم به چه 
دلیل صادر شده است. کانون فیلمسازان مستقل ایران نیز با 
صدور بیانیه ای احکام صادره علیه محمد رسول اف را محکوم 
کرد. محمد رســول اف پیش تر نیز به دلیل مواضع انتقادی سابقه 
بازداشت داشته است. او پیش تر به مشکلات سیاسی و اجتماعی و 

حتی شیوه مدیریت پاندمی کرونا واکنش نشان داده بود.

فیلمساز ایرانی به 5 سال حبس قابل اجرا محکوم شد

رسول اف به زندان می رود؟
دادگاه


